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Takker ja til nedskrivning

FOTO: LARS ÅKE ANDERSEN

Regjeringens forslag til utvidelse av hvorvidt ordninga vil ha innflytelse 
ordninga for nedskrivning av stu- på deres bostedsvalg.
dielånet blir tatt vel i mot av tromsø- - Jeg vil ikke bo i distriktene uan-
studentene. sett, sier student Kim Rode.

Men de har delte meninger om sides

Pågående innsamlere fra Muslimsk 
studentforening (MSF) har samlet inn 
penger på universitetsområdet i noen 
uker.

Avhoppere hevder at pengene går 
til terroristorganisasjonen Folkets

Mujahedin i Iran, og ikke til bistands
arbeid.

Styreleder Ali Saidi i MSF innrømmer 
at de sympatiserer med Folkets 
Mujahedin, men benekter at pengene 
går til terroristvirksomhet. stde4
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Kritisk til 
nedskrivning
Studiefinansiering og distriktspoli
tikk hører sammen. I lang tid har 
befolkningen i Nord-Troms og 
Finnmark fått avskrevet studielå
net sitt med 10 prosent årlig inntil 
16.500 kroner.

Ordningen har hatt relativ suk
sess, og nå ønsker regjeringa at 
resten av distriktsnorge skal følge 
etter. Dette er utvilsomt et positivt 
distriktspolitisk virkemiddel som vil 
demme opp for fraflytninga fra dis
triktene. Men kritikerne står ii kø.

Tromsøværingene iklager over 
at de vil bli utelukket fra en utvidel
se av ordningen med nedskrivning 
av studielånet. Universitetet i Trom
sø frykter at rekrutteringen til vi
tenskapelige stillinger vil bli enda 
vanskeligere hvis Tromsø blir den 
eneste kommunen bortsett fra Bo
dø som ikke vil bli omfattet av den
ne ordninga i hele Nord-Norge.

Reaksjonene er akkurat som 
ventet. Et distriktspolitisk virkemid
del må nødvendigvis innebære en 
forskjellsbehandling. At Tromsø 
kommune ii første omgang ikke vil 
tjene noe på denne ordningen, sy
nes alle sammen å være enig om.

Dette kan være kortsiktige kon
klusjoner. En mulighet til å avskri
ve studielånet ditt ii store deler av 
Nord-Norge vil stoppe en del av 
flyttebølgen sørover allerede i star
ten av utdannelsen. Har man valgt 
å bosette seg i Nord-Norge etter 
utdannelsen, er det også grunn til 
å tro at selve utdannelsen vil bli 
gjennomført i Nord-Norge.

En betydelig fare ved en utvi
delse av denne ordninga, er at 
Nord-Troms og Finnmark vil miste 
det nødvendige hestehodet som 
gjør at ferdige akademikere velger 
disse områdene istedenfor andre 
distriktsområder. Tross alt er disse 
områdene mer utsatt for fraflytning 
enn de nye områdene som regje
ringen foreslår innlemmet i ordnin
gen.

Studentstyret er også svært 
kortsiktige i sin argumentasjon mot 
denne ordninga. De ønsker heller 
en generell avskrivning av studie
lånet som gjelder for a//e studen
ter, uansett hvor de velger å bo
sette seg etter endt utdannelse. 
Dette er en avsporing av debatten.

Avskrivning av studielån i dis
triktene er ikke et innspill i debat
ten om bedre studiefinansiering. 
Skal debatten i det hele tatt bl i frukt
bar, er det viktig å behandle regje
ringens forslag som et distriktspoli
tisk virkemiddel.

Det er synd at våre tillitsvalgte 
ikke har et mer helhetlig politisk 
syn.

Det gjenstår mye utredninger før 
ordningen kan utvides. I det hele 
tatt spørs det om Stortinget god
kjenner regjeringens planer. Men 
hele distriktsnorge bør stå bak det
te forslaget.

Vil vi bli hugsa som 98- 
generasjonen?
11998 er det 30 år sidan 
1968. Ja, altså den gong 
“alle” studentar var opprør
ske, radikale aktivistar. Dette 
står i sterk kontrast til situa
sjonen i dagens avpolitiser
te studentmiljø.

68-generasjonen
Desse 68-arane har allereie fått fyldig 
omtale i historiebøkene. Og 68-genera- 
sjonen sine representantar kjem heilt 
sikkert til å fortsette å hylle sin ’’radi

Kronikk
Hallgeir Løland Torpe,
98-ar

Er det nokon her som verkeleg wågar å 
tru på gjenreising av studentane sitt 
politiske engasjementet i det Herrens 
år 1998? Tenk om vi i framtida kunne 
bli hugsa som 98-generasjonen. Tenk 
om studentmassane no for ein gongs 
skuld kunne lausrive seg i frå lesesals- 
jplassen, men heller gå i demonstra
sjonstog, utbasunere opprørske slag
ord, ikle seg progressive jakkemerker 
og i heile tatt hive seg ut i samfunns
debatten.

studentakti-

kale ungdom” - ikkje minst i slikt eit år 
som 1998. Det er rart med det. Men det 
blir visst fleire og fleire erklærte 68- 
arar etter kvart som åra går. Mang ein 
upolitisk lesesalsslitar skryt i dag om 
si opprørske fortid som 
vist. Samtidig raljerer 68- 
ane sine antropologar 
overfor dagens politisk 
passive såkalla genera
sjon X. På den måten får 
68-arane framheva seg 
sjølv ytterlegare.
I motsetnad til i 68 ham
nar politisk oppegåande 
folk no til dags stort sett i eit avpoliti
sert vakuum straks dei tar til å studere. 
I dag er mange av dei mest populære 
studiefaga her på universitetet nett
opp dei faga der politikk i direkte og 
indirekte grad faktisk gjennomsyrer 
pensum - eksempelvis statsvitskap, 
historie og juss. Dette er vel eit uhyre 
stort paradoks, spør du meg.

Det er ikkje til å komme forbi at dei 
student
politiske 
organisa- 
s j o n a n e 
sjølv må ta 
sin del av 
skylda 
overfor 
dette mini
male studentengasjementet. Ei kjens
gjerning er jo at dei etablerte student
partia i realiteten ikkje fungerer som 
reelle medlemsorganisasjonar. Dette 
fordi ein rett og slett ikkje prioriterer 
utadretta organisatorisk arbeid. I sta
den konsentrerer ein seg om aktivite
tar knytta til studentstyret sitt arbeid.

«Studentpartia må greie å 
vise at dei verkeleg er in
teresserte i å kapre student
massane.»

«Det er rart med det. Men 
det blir visst fleire og fleire 
erklærte 68-arar etter kvart 
som åra går.»

Høg terskel
Rekrutteringa til studentpolitikken skjer 
definitivt ikkje i regi av studentpartia 

sjølve. Stu
dentpartia 
skaffar seg 
inytt perso
nell først og 
fremst ved 
at politikar- 
spirer sjølv 
på eige ini- 

ttiativ oppsøkjer dei studentpolitiske 
miljøa. Med dette som utgangspunkt 
så seier det vel seg sjøilv at terškelen 
overfor å hive seg ut i studentpolitik
ken blir temmeleg høg. 
Mange vil vel då dermed 
hevde at nettopp dette bi
drar sterkt til å oppretthal
de eit heller labert politisk 
engasjement Iblant stu

dentane.
iKorleis kan

vi så redusere denne ter
skelen? Svar: Studentpar
tia må skjerpe seg overfor 
å satse offensivt på utad- 
retta medlemsaktivitetar. 
Studentpartia må greie å 
vise at dei verkeleg er in

teresserte i å kapre studentmassane. 
Og blir det skikkeleg konkurranse stu
dentpartia i mellom om å kapre student
massane, så vil studentane etter kvart 
få kjensla av at det faktisk kan vera litt 
attraktivt å engasjere seg i studentpo
litikken.

Studentpolitikk organisering ii form

av politiske parti verkar naturleg nok 
ekskluderande overfor alle dei somcer 
partipolitisk;lausgjengarar. Mangevil 
dessutan hevde at nettopp desse par- 
tibarrierane bidrar til å oppretthalde eit 
system med unødvendig mykje frak
sjonering og personlege intrigar.II stu
dentpolitikken er vi ii realiteten stort 
sett samde om det aller meste. WLer vél 
alle, uansett partipolitiske)preferansar, 
Tor eksempel tilhengarar av at studiefi
nansieringa målbli betre, samt atUiTø 
no skaffar seg studentidrettšhall, stu
denthus og teorifagsbygg.

Ad hoc -grupper
Tor å realisere dei 'Studentpolitiske 
kampsaker der alle trass dit er samde 

om det meste måeinlhe- 
■ve seg over partigrense-

«La OSS bli hug- ne — og heller samarbei- 

sa som 98-gene- ?e’!E,*ble™8 ayei>
føttande nett veik av ddi- 

ra^jonenb» 'verse tverrpolitiske aid
hoc-grupper vilutvilsamt 
ttyde ei positiv witaliser- 

iing overfor studentdemokratiet.Ta oss 
få i gang ad hoc komitear som jobbar 
målbevisst innanfor sine bestemte an
svarsområder, herunder eksempelvis 
Studenthus-gruppa, Teorifagsbygg- 
grpppa, Idrettshall-gruppa og ii helle 
tatt.

'Slike ad hoc-grupperingar vilforhå- 
ipentlegvis resiiltere i massiv studertt- 
ipdlitisk rekruttering. Tar dette heilt av 
så kan det jo gå gjetord om året 1998. 
La oss bli hugsa som 98-generasjonen!
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Fraflyttingsproblematikken:

By og land, hand i hand
Fylkesmannen i Troms 
oppfordrer landsdelen til å 
engasjere seg rundt den 
økte sentraliseringa som 
rammer distriktene.
- Det dreier seg ikke om et 
rop på staten men rammebe 
tingelser for næringslivet, 
sier Leif Arne Heløe i ”Til 
Debatt” på NRK1.

Marianne Søndmør

Mytene om nordlendingen er mange. En 
velkjent myte er at han er subsidiert av 
østlendingen. Nå viser seg at i løpet av de 
tyve siste årene er det nettopp eksport av 
arbeidskraft og folk med høyere utdan
ning de tre nordligste fylkene har bidratt 
med. Når ordføreren i Oslo skryter av et 
positivt bytteforhold mellom Oslo og dis
triktene kan man spørre seg hva ’’dyna
mikk i utviklinga av Oslo-området” henvi
ser til. Professor ved UiTø, Kjell-Ame Rø- 
vik, mener at kjedemakta og monopolise
ringa som enkelte distriktskommuner mer
ker reduserer konkurransemulighetene for 
mindre bedrifter.

- To punkter står sentralt i debatten. 
Det ene er verdiendringa som har opp
stått, det andre er arbeidsmarkedet. Dette 
med verdiendringer har fått for mye opp
merksomhet, mener Røvik. - Vi må ta vare 
på folks mobilitet, men samtidig motvirke 
uheldige endringer.

Øker tendensen i å søke arbeid rundt 
Oslogryta, kommer 70 prosent av arbeids
tilbudet til å ligge på østlandet, ifølge Sta
tistisk sentralbyrå. Ordfører i Oslo, Per Dit- 
lef Simonsen, understreker at også Oslo
gryta har sitt metningspunkt. Med et økt 
tilflytting er det klart at på lang sikt vil det 
bli en kamp om arbeidsplassene. Dette gjør 
seg også utslag i form av et metta bolig
marked, forurensning og dårlig miljø.

Betingelser for bosetting
Under folkemøtet rundt fraflyttingsproble- 

met, i regi av Rød valgallianse (RV), la Inge 
Johansen, konsulent i fylkesadministrasjo
nen, frem en rekke tabeller utarbeidet av 
Plan- og næringsetaten samt Ketil Sørli 
som er forsker ved NIBR.

De viktigste betingelsene for bosettin
ga er arbeidsplasser. I tillegg må det være 
tilgjengelighet på varer og tjenester, kom
munikasjon og klima. Perspektivene vi har 
preger analysene vi legger til grunne. Fem 
prosent av befolkninga flytter hvert år. 
Johansen viste til en liten økning i bofast
heten. Ingen konkrete tall tyder på noen 
holdningsendring. Leif Ame Heløe mener 
deler av det offentlige har et ansvar når 
institusjoner som Posten, Telenor og for
svaret gradvis kuttes ned eller privatise
res. Han mener vi opplever en ubalanse 
mellom investeringer på østlandet kontra 
Nord-Norge - jamfør Lillehammer og Gar
dermoen. Når Heløe trekker frem et lavere 
fødselsoverskudd, glemmer han disse fak
torene. Videre mener han vi må satse mer 
på energi og fiskerinæringene. Både av 
økonomiske og miljømessige hensyn bør 
det satses på alternativ energikilder, hav
forskning, hevder mange.

1 1997 var der omtrent 3500 innflyttere i 
fylket, mens omtrent 5000 flytta ut. Dette 
er resultatet av et oppdemt behov. De fles
te studentene er ikke registrert i studie
kommunen og har i realiteten flyttet fra 
hjemkommunen allerede. I tillegg blir det 
flere eldre i kommunene

Offensiv signaleffekt
Tromsø har problemer med å distribuere 
arbeidskrafta. I følge fylkesarbeidssje
fen er arbeidsledigheta blant akademi

Utropia tar gjerne imot leser
innlegg. Skriv kort og poeng
tert, så når du flere med dine 
meninger. Redaksjonen forbe
holder seg retten til å forkorte. 
Oppgi navn og adresse. Leser
innlegg kan trykkes anonymt. 
Ti foretrekker tekst på diskett 
eller via e-post.

«Det er synd at representan
ter for studentpolitikken i 
Tromsø bidrar til d under
grave hele studentstyrets 
legitimitet»

Les videre på side 16.

kerne i Troms lav. Samtidig vokser etter
spørselen av helsepersonell og folk med 
IT-kompetanse. Inge Johansen la frem 
en kurve som viste folks mobilitet fra 
1967-1995, i et langsiktig perspektiv er 
flyttestrømmen innenfor de ulike kullene 
i de ulike periodene jevn. Likevel viser 
tendensen at flere folk flytter. Inge Jo
hansen tror dette vil svinge uavhengig 
hva vi gjør.

Når Heløe bemerker at enkelte statlige 
avgifter som toll og kvoteavgifter hos, 
berører han et problem som enkeltfore
tak ofte møter. Kravene for å drive en 
liten bedrift fører til at enkelte søker en 
trygg arbeidsplass innenfor det offentli
ge.
Flere aviser har beklaget at Fylkesman
nen i Troms må gå kanossagang for en 
ny Nord-Norgesplan . Man mener kom
munalminister Haarstad begår ansvars
fraskrivelse når det vises til uenighet 
blant stortingsrepresentantene.

Selv om fråflyttinga er en tendens som 
bør sees i en sammenheng, gir både 
denne endringa og debatten rundt pro
blematikken en sterk signaleffekt. Tove 
Karoline Knutsen mener det er viktig å 
fokusere på de faktiske tilbudene og mål
settingene distriktene har nådd. Når NRK 
illustrerer fråflyttinga i nord med å filme 
en gammel sjå i en gudsforlatt fjord sam
tidig som en pensjonist henger låsen på 
døra, er det ikke rart man får et vrarigbil- 
de av forholdene her oppe. Seks repre
sentanter fra nord sitter nå i verdikommi
sjonen. Sannsynligvis er det et mer ny
ansert bilde enn rorbua og sjarken som 
gis av landsdelen.

...er et organ for 
studentene i Tromsø.

Avisa gis ut med 
støtte fra 

semesteravgifta.
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Bistandspenger til terrorister?
De siste ukene har 
Muslimsk studentfor
ening gått rundt på 
universitetsområdet 
og samlet inn penger 
til krigsofre i Iran. 
Avhoppere av organi
sasjonen hevder at 
pengene går til terro
risme.

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen (foto)

- Dette ødelegger troverdig
heten til alle bistandsorgani
sasjoner, hevder Signe Aan- 
by i Studentene og akademi
kernes hjelpefond (SAIH).

Det var Dagbladet som først 
avslørte en mulig forbindelse 
mellom bistandsorganisasjonen 
Muslimsk studentforening og 
Folkets Mujahedin - en iransk 
motstandsbevegelse. Denne 
motstandsbevegelsen har stått 
bak flere terrorhandlinger, og de 
er blant annet mistenkt for å ha 
drept 70 parlamentsmedlemmer 
under et attentat i 1981. Avhop
perne av denne organisasjonen 
i Norge hevder at pengene Mus
limsk studentforening samler inn 
går til propaganda, møter, fester 
og organisasjonens ledere.

- Mujahedin har ikke noe ap
parat til å drive hjelpearbeid i 
Iran, hevder de anonyme avhop
perne.

Flere anmeldelser
Muslimsk studentforening har 
flere ganger blitt anmeldt på 
grunn av forfalskning av sjek
ker og bruk av tvang for å sam
le inn penger. Deres metoder 
er omstridte, og flere studen
ter Utropia har vært i kontakt

Ass. dir. Jan Larsen tviler på at universitetet har 
godkjent MSFs innsamlingsaksjon.

- Det er trist hvis pengene Muslimsk studentforening samler inn 
går til terrorisme, mener Signe Aanby i SAIH.

med reagerer på deres fram
gangsmåter.

- Jeg synes det er ubeha
gelig, sier Cathrine Larsen fra 
SAIH, og innrømmer at hun 
går omveier for å unngå inn- 
samlerne fra Muslimsk stu
dentforening.

Innsamlerne går rundt med 
mapper som viser krigsofre og 
torturerte barn.

- De er veldig pågående. 
Hva skal man si til dem når de 
bretter opp disse fryktelige bil
dene?, undrer Signe Aanby.

Bildene som tidligere har 
blitt brukt, har blitt avslørt som 
falske. Bildene skal ettersigen- 
de bevise overgrep mot sivil
befolkningen under Khomeini- 
regimet, men flere av bildene 
er identisk med bilder fra en 
billedbok utgitt av Khomeini- 
regimet selv i 1981. Disse bil
dene viser ofre for Sjahens 
overgrep i Iran på 70-tallet.

- Ikke ødeleggende for 
SAIH

Signe Aanby mener likevel ikke 
at Muslimsk studentforenings 
aksjoner i Tromsø ødelegger 
for SAIH.

- Det eneste pengene som 
blir samlet inn i vår regi, er 
semesteravgiftstieren. Først 
og fremst driver vi bare med 
informasjonsarbeid. Men jeg 
tror at andre bistandsorgani
sasjoner som har innsamling 
som hovedbeskjeftigelse blir 
mer svertet av Muslimsk stu
dentforenings aksjoner, mener 
hun.

Ikke registrert
Stiftelsen innsamlingskontrol- 
len i Norge avkrefter at Mus
limsk studentforening er regis
trert i deres arkiver. Denne stif
telsen er en frivillig godkjen-

— U sannheter og

Muslimsk studentfor
ening (MSF) benekter 
enhver forbindelse 
mellom den pågående 
in nsam I i ngsaksjonen 
og Folkets Mujahedin 
i Iran.

Asbjørn 1. Marines

- Dette dreier som en humanitær 
aksjon til støtte for barn og an
dre som rammes av det totalitæ
re regimet i Iran, opplyser Ali 
Saidi, styreleder i MSF.

Han avviser også påstande
ne om at den forrige innsamlings
aksjonen kom Mujahedin til go
de:

- Beskyldningene om at vi 
samler inn penger til terrorvirk
somhet i Iran er falske, hevder

Prorektor Tore Vorren lover å undersøke saken nærmere.

Svært skeptisk
ne saken nærmere. Det er alvor
lig ihvis det blir samlet inn pen
ger itil terrorisme på uni versitets
området, sier han.

Assisterende direktør Jan Lar
sen sier at de ikke har mottatt 
noen klager på innsamlingsak
sjonen så langt.

- il utgangspunktet ønsker vi 
ikke å leke politi, universitets
området skål ha fri sirkulasjon 
av mennesker. Dette er ny situa
sjon for oss som vi imå undersø
ke nærmere, sier Jan Larsen.

Prorektor Tore Vorren 
ved universitetet vil 
sette i gang tiltak hvis 
det viser seg at pen
gene fra Muslimsk 
studentforbund viser 
seg å gå til terrorisme.

Per Steinar Moen 
Lars Åke Andersen (foto)

- Vi kommer til å undersøke den- 

nelsesinstans for alle organi
sasjoner som driver med inn
samling. Får å bli godkjent, må 
organisasjonen følge norske 
regnskapsprinsipper, og ha en 
offentlig godkjent revisor. 
InnsamlingskontroHen har og
så egne etiske retningslinjer 
for innsamlingsorganisasjoner 
og regler for god innsamlings- 
skikk.

Ved innsamlingskontrollen 
får Utropia opplyst at organi
sasjoner som ønsker å samle 
inn penger, må søke grunnei
eren om tillatelse. Assisteren
de direktør Jan Larsen ved 

Saidi,men bekrefter organisasjo
nens erklærte sy ntpatiforholditil 
den wæpna opposisjonsbeve
gelsen.

- MSFs virksomhet gårlblant 
annet utpå å spre informasjon 
om (forholdene i Iran. iDet vartfor 
eksempel vi som smuglet inntbil- 
dene av tfLere henrettelser ved 
steining i Uran. Dette liker verken 
styresmaktene ii [Iran dlLer iregi- 
mets offisielle representanter ii 
Norge, og avhopperne som har 
framsatt disse heskyldningene 
er ute etter å svekke vår kamp 
mot regimet, sier Saidi om et 
eventuelt motiv for å spre slike 
rykter.

- Det er ingen grunn til å ha 
tillit til avhopperne i denne sa
ken. Det dreier som et organisert 
forsøk på å sverte vår kamp mot 
regimet i Iran, hevder Saidi.

Universitetet i Tromsø tviiller 
på om universitetet har god
kjent denne organisasjonen.

- Hvis opplysningene Ifra 
avhopperne er riktig, bør uni
versitetet nekte Muslimsk stu
dentforening å samle inn [pen
ger på universitetsområdet, 
mener Signe Aanby ii SAIH. 
Samtidig mener hun at man bør 
være forsiktig for å ikke øde
legge organisasjonens arbeid 
hvis pengene faktisk går til 
nødhjelp.
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— Skeptisk 
til forslaget
Prorektor Tore Vorren ved 
Universitetet i Tromsø har 
ambivalente følelser til regje 
ringens forslag.

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen (foto)

- I utgangspunktet er jeg positiv til for
slaget, men jeg har visse betenkeligheter, 
sier Tore Vorren.

Disse «betenkelighetene» er hoved
sakelig at Tromsø blir utelukket fra denne 
ordninga, som eneste kommune i Troms 
fylke.

- Regjeringen vil prøve å demme opp 
for fraflytning fra distriktene. Tromsø har 
i lang tid vært en by i sterk vekst, men nå 
ser utviklinga ut til å stoppe. I fjor var det 
flere utflyttere enn innflyttere til Tromsø, 
sier han.

Vanskelig rekruttering
Prorektoren mener at universitetet kan 
tape både studenter og vitenskapelige 
ansatte hvis regjeringens forslag som 
helhet blir godkjent av Stortinget.

-Vi er svært avhengige av egenrekrut- 
tering til de vitenskapelige stillingene. 

Universitetet har store problemer med å 
beholde vitenskapelige ansatte, sier Vor
ren.

Mange kompetansepersoner velger 
heller bedre betalte stillinger på det priva
te arbeidsmarkedet, i stedet for mer pre
stisjetunge vitenskapelige stillinger. Juss, 
medisin og IT-utdanninga har blitt truk
ket fram i media, men Vorren mener at 
problemene er like store på andre fagom
råder.

Et dårlige fagtilbud kan også gi van
skeligheter med å rekruttere nye studen
ter nordover.

Uthuling
Vorren frykter også at avskrivningsord- 
ninga som i dag finnes i Finnmark og 
Nord-Troms, kan miste sin tiltenkte ef
fekt. Han forstår skepsisen til de lokale 
politikerne i den opprinnelige tiltakssd- 
nen.

- Det vil bli vanskeligere å fa nyutdan
na mennesker til å velge Finnmark og 
Nord-Troms som arbeidssted hvis ord
ninga blir betydelig utvida - selv om dis
se nye områdene sannsynligvis bare vil 
få halvparten i studielånsavskrivning i 
forhold til Finnmark og Nord-Troms, sier 
han.

Prorektor Tore Vorren tror universitetet kan få rekrutteringsproblemer hvis 
avskrivningsordninga blir utvida.

— Samskipnaden opptrer arrogant
Nok en gang raser det rundt 
den planlagte idrettshallen. 
TSI-leder Pål Morten Grande 
er opprørt over at brukerne 
ikke blir tatt på alvor, og at 
studentene bare har en 
representant i styringsgrup
pa for idrettshallen.

Terje Mo Hanssen
Lars Åke Andersen (foto)

- Jeg føler at det nå er studentene som 
fungerer som serviceinstans for samskip
naden, ikke omvendt, sier Grande. Han er 
misfornøyd både med framdriften i saken 
og studentenes manglende innflytelse.

Ting tar tid
Idrettshallen har nå vært på planleggings
stadiet i flere år. For to år siden startet 
universitetet utgraving av tomta, og situ
asjonen så lys ut. Så ble imidlertid saken 
stående fast mens universitetet og sam
skipnaden kranglet om hvem som skulle 
ha ansvaret for den. Saken endte til slutt 
°PP hos samskipnaden, og en søknad om 
statlige midler ble oversendt Kirke-, ut- 
dannings- og forskningsdepartmentet 
iKUF). Problemet var bare at den kom for 
sent til at det kunne avsettes midler på 
statsbudsjettet.

Styringsgruppa
Etter avslaget var et faktum, har samskip
naden satt ned en styringsgruppe for pro

sjektet. Denne skal blant annet ha ansva
ret for å utarbeide en ny søknad overfor 
KUF. Arbeidet i gruppa vil ha betydning 
for når idrettshallen vil stå ferdig, og hva 
hallen vil romme av fasiliteter.

I mindretall
Styringsgruppa består av tre personer, 
og av disse er bare én student.

- Studentene er igjen i mindretall etter 
å ha jobbet fram saken, sier Grande.

Han er mektig irritert over det han be
tegner som arroganse fra samskipnadens 
side.

- Samskipnaden sier at dette er deres 
styringsgruppe. Studentene og brukerne 
har ingen ting de skal ha sagt om sam
mensetningen.

Dårlig kommunikasjon
Grande er også misfornøyd med måten 
styringsgruppa arbeider på.

- Brukergruppene har ikke blitt trukket 
inn i det hele tatt, sier han.

- Styringsgruppa har så vidt jeg vet 
ikke kontaktet tidligere TSI-leder Jørn 
Fauske, som er den som har jobbet med 
denne saken fra begynnelsen, sier Gran
de. Jørn Fauske bekrefter overfor Utropia 
at han ikke har blitt kontaktet i denne 
saken. Grande synes det er merkelig at 
det ikke er noe ønske om kommunikasjon 
fra samskipnadens side.

- Dette skal jo være et velferdspros- 
jekt for studentene. Da burde det være 
naturlig å høre hva studentene mener i 
saken, sier han.

Pål Morten Grande føler at det nå er studentene som fungerer som serviceinstans 
for samskipnaden, ikke omvendt.

Skjønner ikke kritikken
Administrativ leder for stu
dentsamskipnaden i Trom
sø, Vidar Bakken, stiller seg 
uforstående til kritikken fra 
TSI-lederen. Han hevder at 
brukerne har vært invitert til 
å delta i prosessen.

Terje Mo Hanssen

- TS1 har blitt invitert til en studietur i 
forbindelse med dette arbeidet, sier Bak
ken. Han forsikrer også at brukerne vil bli 
hørt i fortsettelsen. Bakken tror imidlertid 

ikke at deltagelse i styringsgruppa er den 
riktige formen for representasjon. Han 
ønsker ellers ikke å kommentere gruppas 
sammensetning.

Påstandene om arroganse overfor stu
denter og brukere ser ikke Bakken noe 
grunnlag for.

- Det har i hvert fall aldri vært min 
holdning, sier han.

Han legger likevel til at det er korrekt at 
som byggherre er det samskipnaden som 
peker ut hvem som skal sitte i styrings
gruppa for prosjektet.

Bakken håper at det ikke nå blir en ny 
krangel som kan forsinke hele arbeidet.

- Jeg ber om at alle nå kan trekke i 
samme ende av tauet, sier han.
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Kaffe for sakens skyld
Kaffe med en smak av 
god samvittighet skal 
få studenter til å grave 
opp en krone ekstra 
når de slukker sin 
kaffetørst.

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen (foto)

Merk deg formuleringen «rett
ferdig handel» først som sist. 
Begrepet innebærer at du som 
kunde gir litt ekstra mot at råva
reprodusenten - hovedsakelig 
bønder i den tredje verden - får 
en mer rettferdig pris for pro
duktet sitt.

Universitetene i Oslo, Ber
gen og Trondheim har allerede 
bestemt seg for å ha rettferdig 
kaffe i sine kantiner. Sannsyn
ligvis kommer også Tromsø til å 
følge etter.

- Ordningen går ut på at kaf- 
feprodusenten får solgt kaffen 
sin til høyere pris, sier Kristine 
O. Sørgaard, medlem av stu
dentstyrets arbeidsutvalg.

Bodega
Allerede nå kan du få kjøpt rett
ferdig kaffe på studentsamfun
nets Cafe Bodega i Hovedgår
den. Ildsjelene i Tromsø jobber 
nå får å få kaffen innført i kanti
nene til samskipnaden, slik som 
er gjort ved alle de andre uni
versitetene i Norge og en rekke 
høyskoler. I tillegg har stor
tingsrepresentantene våre mu
ligheten til å drikke kaffe med 
litt bedre samvittighet.

- Prosjektet har et stort po
tensiale. Du viser effektiv soli
daritet på en enkel måte, sier 
Kristine.

Cathrine Larsen (t.v.) og Signe Aamby oppfordrer deg til å betale litt ekstra for rettferdig kaffe. I dag kan du skjenke kaflebøndene en 
ekstra tanke ved å kjøpe kaffe ved Cafe Bodega.

nødhjelp, Redd barna, Norsk 
folkehjelp, Framtiden i våre 
hender og SAIH.

Flere produkter
Max Havelaars merkeordning 
startet i Nederland for ti år si
den. Etter hvert har ordningen 

spredt seg til mange vestlige 
land, og nå står altså Norge for 
tur. I første omgang er det kaf
fe som skal merkes med dette 
«rettferdig handel»-merket, 
men på sikt ønsker organisa
sjonen å omfatte produkter som 
sukker, bananer og sjokolade. 

Målgruppen er bevisste kun
der, deriblant studenter, og al
le disse produktene vil bli solgt 
i vanlige dagligvareforretnin
ger.

SAIH kommer til å ha infor
masjonskampanjer fremover på 
universitetsområdet, hvor du 

selv kan få en gratis smaksprø
ve på kaffen. Uten dårlig samvit
tighet av den grunn.

- Tenk over hva du drikker 
neste gang. Det er så lite som 
skal til, oppfordrer «rettferdig 
kaffe»-entusiastene ved Uni
versitetet i Tromsø.

Max Havelaar
Produkter merket med elefant- 
merket til Max Havelaar (bildet) 
skal sikre den opprinnelige pro
dusenten en minstepris, samt et 
fast tillegg for kaffen. Studen
tene og akademikerenes inter
nasjonale hjelpefond (SAIH) 
smakte på ideen, og tente med 
en gang. De klarte å overbevise 
samskipnaden ved Universite
tet i Oslo å innføre denne typen 
kaffe istedenfor ordinært pro
dusert kaffe. Men hva med sma
ken?

- Kaffen smaker mye bedre 
enn vanlig kaffe, sier Catrine 
Larsen i SAIH.

Camilla Bomstad fra PRESS, 
Redd Barnas ungdomsorgani
sasjon, er ikke like begeistret 
for smaken.

- Kaffen er jo produsert i 
Norge for norske ganer; i mot
setning til tidligere forsøk på 
rettferdig kaffe hvor heie pro
duksjonen var gjort unna i Afri
ka. Det er ikke det at kaffen nød
vendigvis smaker bedre, men 
den gir deg iallfall anledning til 
å vise solidaritet, sier Camilla.

Max Havelaar Norge er en 
sammenslutning av flere orga
nisasjoner, deriblant Kirkens

Grønn i studentpolitikken
Sist høst ble Grønn ung* 
doms studentlag i Trom
sø startet. Nå planlegger

Terje Mo Hanssen (tekst)
Lars Åke Andersen (foto)

Lisa Frøyland og Brynmor Evans er to 
av initiativtageme til det nyeste skud
det på den studentpolitiske stammen. 
De mener at studentdemokratiet i dag 
er en farse.

Studentene bryr seg ikke
- Når du ser på den lave oppslutnin
gen som var om studentstyrevalget, 
virker det som om studentene ikke bryr 
seg om hvem som sitter i studentsty
ret, sier Evans.

Han tror det kan skyldes at mange 
er misfornøyd med de alternativene 
de har å velge mellom. Han mener at 
de etablerte partiene ofte blir mer opp
tatt av å krangle seg imellom enn av 
studentenes interesser.

Må bli mer utad retta
Lisa Frøyland mener at det også er 
viktig å opplyse mer om hva student
styret driver med. Virksomheten bør i 
følge henne gjøres mer utadretta enn i 

de å gjøre sitt inntog i stu 
dentstyret.

dag.
- Det er ikke nok å drive valgkamp. 

Hvis man skal få folk til å bry seg, må 
man fortelle dem mer om hva man gjør, 
sier hun.

Frøyland og Evans mener at stu
dentene bør komme mer til orde enn i 
dag. De går inn for mer direktedemo- 
krati, og ser for seg «folkeavstemnin
ger» blant studentene om de viktigste 
spørsmålene.

Meier sin egen kake
Dersom demokratiet på universitetet 
skal utvikles, tror de to at partiene må 
legge sine motsetninger mer til side 
enn i dag. De mener det er viktigere å 
slåss mot universitetsledelsen enn 
mot hverandre. Evans tror mange stu- 
dentpolitikere helst meler sin egen 
kake.

- Mange har politiske ambisjoner 
og vil ha en god CV, sier han.

De grønne studentene har på tross 
av dette ikke gitt opp systemet full
stendig. De tror selv at de kan utgjøre 
et alternativ til de etablerte partiene.

GRØNNE: Lisa Frøyland og Brynmor Evans fra Grønn 
ungdom stiller liste til høstens studentstyrevalg.
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Avskriving av studielån:

— Bra for distriktene
Tromsøstudentene takker ja 
til alle tiltak som kan forbe
dre studiefinansieringa. Men 
ikke alle kommer til å flytte til 
distriktskommunene etter 
studiene.

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen (foto)

Regjeringen har foreslått å utvide ordnin
gen med ettergivelse av studielån til kom
muner også utenfor Nord-Troms og Finn
mark.

- Dette er en type tiltak som har vist å 
ha god effekt, og har ført til at områdene i 
tiltakssonen Finnmark og Nord-Troms har 
blitt tilført mer kvalifisert arbeidskraft, sier 
kommunal- og regionalminister Ragnhild 
Queseth Haarstad.

Tromsøstudentene Marit Nilsen (29) og 
Ingeborg Meløe (27) utelukker ikke at de 
nå kommer til å bosette seg i distriktsnorge 
i en senere fase av livet deres.

Negative
- Folk er gjeme negativt innstilt til distrik
tene. For det første vil det bli veldig gun
stig økonomisk for oss studenter å boset
te seg i utkantstrøk hvis regjeringens for
slag blir iverksatt. Dessuten er distriktene 
mye mer egnet for barnefamilier enn trafik
kerte storbyer, sier Marit Nilsen. Hun kom
mer opprinnelig fra Lunheim i Troms.

- Informasjonsrevolusjonen gjør det 
også enda mer lettere å flytte til distrikte
ne, hevder Ingeborg Meløe, 27 år fra 
Tromsdalen.

Nye kommuner
Studenter som velger å bosette seg i Finn
mark eller Nord-Troms får i dag ettergitt 10 
prosent - maksimalt 16.500,- kroner - av 
studielånet hvert år. Regjeringer vurderer 
nå å utvide ordningen til flere nye kommu
ner. Men disse kommunene, som befinner 
seg i regjeringens tiltakssone B, vil få en 
litt annen ordning enn hva Nord-Troms 
og Finnmark nyter godt av i dag. Studen
ter som ønsker å flytte til disse kommune
ne, vil muligens få avskrevet 50 prosent av 
hva som er mulig å ettergi ved dagens

Studentene Kim Rode, Ingeborg Meløe, Jonas Tevik og Marit Nilsen er delte i sine meninger om hvovidt de kommer til å flytte 
til utkantstrøk hvis forslaget går igjennom.

ordning.
- Hvilke kriterier som for øvrig skal knyt

tes til utvidelsen er det for tidlig å komme 
inn på, men et kriterium som kan bli vurdert 
er bindingstid, sier kommunal- og regio
nalminister Ragnhild Queseth Haarstad.

Guttene til byen
Guttene er mer skepsis enn jentene til å 
flytte til distriktene, selv om det vil bli 
større mulighet til å lette litt på gjelda.

- Nei, vi har bodd 19 år i Melhus, sier 
Kim Rode (21) og Jonas Tevik (20), begge 
fra den lille kommunen’i Sør-Trøndelag.

Gutta vil bo i byene. Til og med Tromsø 
er uaktuell som bosted når de først har 
kommet seg bort herfra. Ishavsbyen ligger 
for langt nord.

- Jelg vil ikke bo i en smålig landsby 

med slarvekjerringer på hvert hjørne, slår 
Kim Rode fast. Han mener at distriktene 
får alt for få impulser fra omverden.

- Unyansert
Marit Nilsen lar seg provosere.

- Dette er et unyansert bilde av dis
triktsnorge. Slarvementaliteten har Dag
bladet overtatt for lenge siden, hevder 
hun.

- Det er bare engstelige mennesker 
som søker til byen. Byen er byråkratisk 
med mange bedrifter som kun overlever 
fordi andre ’’lager” poteter og fisk for 

Nye tiltakskommuner

dem, sier venninna Ingeborg Meløe.
Alle sammen er likevel enige i at dette 

er et viktig tiltak.
- Jeg er enig i det distriktspolitiske 

virkemiddelet. Det er sikkert koselig å bo 
langt ute i ’’gokk” for de som har lyst til 
det, prøver Kim. Men for han er det uak
tuelt å bo i noen av vel hundre kommune
ne som den nye ordningen vil omfatte. 
Han vil ikke endre mening selv hvis han 
får barn og stifter familie senere i livet. 
Det lengste han kan strekke seg til er en 
barnevennlig forstad til en større by.

Urettferdig ordning
Nestleder i studentstyret, 
Siv Tofte Nordfjellmark, 
mener regjeringens forslag 
er urettferdig.

Per Steinar Moen

- Pengene som blir brukt på denne ord
ninga burde blitt fordelt til alle som har 
studielån, og ikke bare de som velger å 
flytte ut til distriktene, sier hun.

Hun har ikke noen tro på at en utvidel
se av denne ordninga vil få betydning for 
studentenes bostedsvalg.

- Distriktene har ikke de samme tilbu
dene som byene. Det er faglig lite stimu
lerende å reise ut etter flere års utdannel

se for å være lærer for ni elever på for
skjellige klassetrinn i grunnskolen. Skal 
man få studentene til å flytte til distrikte
ne, må man heller prøve å gjøre det mer 
attraktivt å bo der, mener hun.

Nestlederen har ingen ting i mot dis
triktspolitikk, men synes at pengene til 
dette formålet må komme fra de kommu
nale budsjettene, og ikke fra Lånekas
sens budsjett.

Hun tror ikke prorektor Tore Vorrens 
bekymringer om rekrutteringsproblemer til 
universitetet er reelle.

- Jeg tror ikke dette tiltaket vil gå ut 
over universitetet - forskere ønsker ikke 
å drive forskning i distriktene uten kolle
gaer og annen faglig stimulans, sier hun.

Nord-Troms og Finnmark 
har i flere år hatt avskriv
ning av studielån som et 
middel for å lokke kvalifi
sert arbeidskraft nordover. 
Regjeringen ønsker å 
utvide ordningen med 
såkalte kommuner i områ
de B. Disse kommunene 
er:
■I Troms vil samtlige kommuner bort
sett fra Tromsø komme inn under den 
nye ordningen.
■I Nordland vil alle kommuner bortsett 
fra Bodø komme inn under ordningen. 
■I Nord-Trøndelag vil kommuner som 
Namsos, Meråker, Verran, Namdalseid, 
Snåsa, Lierne, Røyrvik, Namsskogan, 
Grong, Høylandet, Overhalla, Fosnes, 

Flatanger, Vikna, Nærøy og Leka kom
me inn under ordningen.
■I Sør-Trøndelag vil kommuner som 
Hemne, Snillfjord, Hitra, Frøya, Åfjord, 
Roan, Osen, Oppdal, Rennebu, Meldal, 
Røros, Holtålen og Tydal komme inn 
under ordningen.
■1 Møre og Romsdal vil kommuner som 
Surnadal, Aure, Rindal, Halsa, Tustna 
og Smøla komme inn under ordningen. 
■I Telemark vil kommuner som Tinn, 
Seljord, Kviteseid, Nissedal, Fyresdal, 
Tokke og Vinje komme under ordnin
gen.
■I Oppland vil kommuner som Dovre, 
Lesja, Skjåk, Lom, Vågå og Sel komme 
inn under ordningen.
■I Hedmark vil kommuner som Trysil, 
Åmot, Stor-Elvdal, Rendalen, Engerdal, 
Tolga, Tynset, Alvdal, Folldal og Os 
komme inn under ordningen.
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Årsmøte i TSI

TID OG STED:
Onsdag 18. februar i Lillehiet.

Vanlige årsmøtesaker.

Årsmøtepapirer fås på TSI-kontoret 
fra onsdag 11. februar.

Styret.

Skal du skrive 
oppgave?

UB HJELPER DEG Å FINNE 
litteratur!

1. Kurs i boksøk (BIBSYS) 
hver torsdag i februar-april 
kl. 1015-12°°

2. Kurs i artikkelsøk (CD-ROM) 
hver torsdag i februar-april
kl. 12i514°°

Sted: UB, HSJ-biblioteket, 
rom 338 i 3. etasje

Ingen påmelding - bare møt opp!

mailto:erik@centrumlibris.no
http://www.centrumlibris.no
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Ole D. Mjøs:

— Universitetet et

UtfOptll

Universitets- 
saksa

Medisinstudenter i harnisk
De fremtidige legene frykter en ra
sering av medisinstudiet. På et all
møte mandag måtte fakultetsledel
sen tåle krass kritikk.

- Fakultetsledelsen har lagt seg 
flate for Kirke,- utdannings- og 
forskningsdepartementet. Ledel
sen har inntatt en altfor passiv 
holdning, uttalte studentene.

Bakgrunnen til kritikken er den 
nye studieplanen som ble vedtatt 
for to år siden. Fakultetsledelsen 
håpet at økningen fra 120 til 150 
studenter ville tilføre fakultetet 
’’friske penger”. Foreløpig tyder 
lite på at disse pengene kommer. 
Det er allerede vedtatt en rekke 
innstramminger i forbindelse med 
budsjettet.

Dekanus Jon Lekven sa i sin 
utredning at ledelsen føler seg lurt 
av myndighetene, og at alle har 
grunn til å føle seg skuffet i denne 
saken. Studieplanlegger Tjøstolv 
Lund, vil gå mer drastisk til verks 
enn fakultsledelsen. Han foreslår 
å gå tilbake til den gamle studie
planen. For å gjennomføre dette 
må 60 studenter ta et halvt års 
studiepause. Forslaget ble møtt 
med buing fra studentene.

(Studvest, Bergen)

God ulykkesberedskap
Både universitetet og studentsam
skipnaden har nå utarbeidet bedre 
rutiner dersom ulykken skulle væ
re ute. Mens en beredskapskomi- 
te ved universitetet har utarbeidet 
en beredskapsplan over hvordan 
krisesituasjoner skal håndteres, 
har miljøsjef Einar Nerland i stu
dentsamskipnaden vært med på å 
lage en mal på hvordan varsling 
og informasjon skal skje i forbin
delse med ulykker eller branner i 
studentbyene. Slikt beredskaps
arbeid innbefatter blant annet vars
ling av politi, pårørende og medi
er, og hvordan de som rammes av 
en ulykke skal tas hånd om. 
Brannmester i Oslo brannvesen, 
Karl-Henning Lund, synes sam- 
skipnadens beredskapsplaner er 
gode.

- Studentboligene er mye tryg
gere enn de fleste bygårdene. Hvis 
universitetet har de samme rutine
ne, ligger de bra an, sier han.

(Universitas, Oslo)

Må skaffe PC selv
I en undersøkelse gjort av Stu- 
denttinget ved NTNU (STi), kon
kluderes det med at tilgangen til 
pc-er for studentene er svært dår
lig. I dag deler 18.000 studenter på 
350 maskiner. I følge STi-leder 
Håvard Ravn Ottesen, ser NTNU- 
ledelsen private stipendfinansier- 
te pc-er som ei løsning. I praksis 
betyr dette at Lånekassa må inn 
med pc-stipend. Ekspedisjonssjef 
Jan S. Levy i Kirke,- utdannings- 
og forskningsdepartementet tvi
ler på ideen.

- Forslaget har vært vurdert tid
ligere, men utgiftsøkninga ville bli 
alt for stor, sier han. Det er i følge 
Levy utdanningsinstitusjonene 
selv som må prioritere økt dataka- 
pasitet for studentene. Ekstrabe
vilgninger må altså tas internt på 
rekordtrange budsjett.

(Under dusken, Trondheim)

fyrtårn /
- Universitetet er en av de 
viktigste verdiinstitusjonene 
i landet, sier tidligere rektor 
ved Universitetet i Tromsø, 
Ole D. Mjøs. Han er en av de 
42 som har blitt utnevnt til å 
sitte i Bondevik-regjerin- 
gens verdikommisjon. Han 
mener at universitetet på 
grunn av sin funksjon som 
utdannelsesinstitusjon og 
debattforum bør og vil ha en 
sentral plass i den verdide
batten som vil komme.

Håvard Bråthen

- Et svært positivt element i Tromsøs 
studentmiljø de siste årene har vært In
ternasjonalt seminar. De har også verdi
spørsmål på sitt vårprogram. Dette kan 
fungere som et forum i den påfølgende 
debatten, og blåse liv i mer politisk aktivi
tet generelt, sier han.

Mjøs er klar over problemet med at 
studentene har liten tid til å engasjere 
seg, men mener det er noe man bør vurde
re å prioritere tid til.

- Det man er med på som student bi
drar til å legge et grunnlag for hva man 
gjør senere i livet. Selv er jeg utrolig glad 
for mitt eget studentengasjement. Jeg var 
involvert i diverse aktiviteter, noe som 
har gitt meg et godt ståsted blant annet i 
mitt arbeid’med studenter. Å være enga
sjert og å delta i debatt er etter min me
ning nesten like viktig som faglig utvik
ling.

- Folkets verdikommisjon
Selv synes han det er hyggelig å bli invi
tert til å sitte i verdikommisjonen.

- Jeg synes dette er en svært viktig 
sak. Verdidebatt har alltid engasjert folk. 
Alle har et verdisyn, men man får til dag
lig sjelden anledning til å diskutere det 
ordentlig. Nå har vi sjansen til å lage be
visstgjøring og skape et grunnlag nett
opp for en slik bred debatt.

- Hvilke mål synes du verdikommisjo
nen bør ha?

- Vi må søke etter et konkret resultat. 
Det hadde vært fint å fått et dokument 
som fanger opp verdisyn. Samtidig er pro
sessen; diskusjonen, kanskje enda vikti
gere. Da er det viktig at debatten ikke 
bare vil foregå innen en elite, men at det 
blir et folkets verdikommisjon. Vi i kommi
sjonen må være tilretteleggere for bred 
verdidebatt som kan foregå i hvert små-

Gorbatsjov æresdoktor?
Mikhail Gorbatsjov er foreslått som kan
didat til å bli æresdoktor ved Universi
tetet i Tromsø. Hvert femte år utnevnes 
tre til fem æresdoktorer. Styret skal vur
dere kandidatene i løpet av våren, og 
utnevnelsen vil foregå under universite
tets 30-årsjubileum 24. august. De ulike 
fagavdelingene er inviterte til å foreslå 
kandidater, og lista er ikke komplett en
nå, skriver avisa Vårt Land. Tidligere har 
internasjonale størrelser som Rigober- 
ta Menchu og Desmond Tutu blitt ut

i verdidebatten

ARKIVFOTO

samfunn, fylke, kommune, og også i or
ganisasjoner, på arbeidsplasser og ved 
universitetene. Alle som ønsker å bidra 
med noe må få muligheten til det.

- Søvnen kan ikke bli dypere 
Spørsmålet om verdikommisjonen bare 
vil bli en sovepute for politikerne, har 
blitt hyppig stilt i dagspressen. Mjøs tror 
derimot ikke at søvnen kan bli dypere. 
Søvnperioden har vart lenge og dette vil 
heller virke i motsatt retning.

- Vi har aldri tidligere hatt noe lignen
de. Dette er nærmest en historisk begi
venhet, og en unik mulighet til å få en 
bevisstgjøring rundt noe annet enn pen

nevnt til æresdoktorer. Også de har som 
Mikhail Gorbatsjov mottatt Nobels 
fredspris. Gorbatsjov mottok Nobels 
fredspris i 1990, ett år før Sovjetunionens 
oppløsning. Menchu og Tutu har ved 
flere anledninger besøkt Universitetet i 
Tromsø. Kandidatene blir vurdert ut fra 
to hovedkriterier. De bør enten ha utmer
ket seg faglig på et høyt nivå. Eiler de kan 
ha virket innenfor et område som univer
sitetet har spesiell interesse for.

gespørsmål.
Mjøs har for tiden forskningspermi- 

sjon fra avdelingen for medisinsk fysio
logi ved UiTø, og frem til sommeren opp
holder han seg i London hvor han opp
daterer seg på hjerteforskning. Han har 
derfor ikke fått studert lista over hvem 
som sitter sammen med ham i kommisjo
nen nøye nok, men uttrykker en viss enig
het i Utropias misnøye med alderssam
mensetningen. Bare en person under 45 
år er representert i styringsgruppa.

- Spør du meg kunne jeg godt ønske 
flere unge mennesker inn. Men det er lett 
å si når det ikke er en selv som sitter med 
kabalen, avslutter han.

Kunnskaps- 
boom
Antall doktorgrader i Norge har eksplo
dert. 1 dag ligger Norge på utdanning- 
stoppen i Europa. Men til tross for at 
tallet på forskere er mer enn fordoblet 
de siste 15 årene, er norsk forskning 
lite synlig internasjonalt. Norske for
skere publiserer færre artikler i interna
sjonalt enn sine nordiske kolleger på en 
rekke fagfelt. Artiklene som publiseres 
siteres heller ikke like hyppig.
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Michelet skurkene
Mack-kjelleren har 
ikke hatt lignende 
besøk siden filmfesti
valen, og flere måtte 
ta til takke med å ikke 
se, bare høre. Første
mann ut i vårens 
Internasjonalt Semi
nar var Jon Michelet.

Marit Fagerheim Wiik 
Siri Vaggen Olsen (foto)

Den 28. januar sparket den be
rømte forfatteren og beryktede 
samfunnskritikeren av med fore
draget ’’Statoil på tur”. Kristian 
Wengen ga en presentasjon i 
beste Dan Børge Akerø-stil, og 
så åpnet Mannen munnen. ’’Ty
pisk norsk å være rik” var ut
gangspunktet. Michelet server
te en historisk oversikt over im
perialisme på norsk: Vikingtida, 
”Det dansk-norske ost-indiske 
compani”, annekteringen av 
landområder i Antarktis og se
nere østkysten av Grønland; ek
semplene på norsk kolonivirk- 
somhet er mange, som oftest har 
det foregått indirekte og i min
dre skala.

Ifølge Michelet er Norge en 
større aktør i Vestens utbytting 
av verdens fattigere land enn 
noensinne. Norge har i løpet av 
de siste 25 årene vokst til å bli 
verdens nest største oljeekspor

c

tør etter Saudi-Arabia. 
Dette har ført til stor 
økonomisk vekst i lan
det, og vi har havnet i et 
alvorlig dilemma - vi har 
for mye penger. Olje
fondet har den senere 
tid vært gjenstand for 
debatt i formelle og ufor
melle fora. Skal man spa
re pengene eller vil det 
lønne seg å investere i 
helse, utdannelse og lig
nende?

For øyeblikket spares 
det. Det vil si at penge
ne blir investert i multi
nasjonale selskaper og 
internasjonale banker 
med våpensalg og an- 
net fanteri på rullebla
det. Disse er blant dem 
som sørger for å opprettholde u- 
landenes økonomiske taper- si
tuasjon. Michelet hevdet at det
te blir gjennomført i tråd med 
tradisjonell imperialistisk taktikk; 
borgerklassen, i dagens sam
funn de bedrestilte intellektuel
le, smøres til taushet. Slik blir 
det ingen uheldig oppmerksom
het omkring statens praksis.

Skurker og svin
Men det er ikke bare indirekte at 
den norske stat er med på skurke- 
strekene. Det statlige oljeselska
pet Statoil har svin på skogen i 
flere av verdens u-land. I Viet
nam er de aktive i et stort gass- 
kraftfelt der Vietnam selv ikke

Jon Michelet holdt foredrag om norsk utbytting av

har eierandeler i det hele tatt. 
Det betyr at pengene som tjenes 
går direkte til de store selskape
ne, og vietnameserne sitter igjen 
uten noe av fortjenesten av res
sursene i sitt eget land. I Det 
kaspiske hav er det samme tilfel
le; oljen som utvinnes eksporte
res til Vesten, og de multinasjo
nale selskapene stikker av med 
gevinsten. I Venezuela, og dette 
er Michelets kjepphest, vil Sta
toil gjøre bruk av et stort felt 
størknet petroleum, såkalt orimu- 
sjon, som er funnet under regn
skogen. Når man blander denne 
’’asfalten” med kjemikalier, kan 
den brukes som brennstoff. For
uten de miljømessige konse7 

kvensene av en slik prosess, er 
virkningene for lokalbefolknin
gen i området enorm. Andelen 
av befolkningen som lever un
der fattigdomsgrensen har økt 
fra 34 til 75 prosent. Dette har 
skjedd etter at Statoil startet sin 
virksomhet, uten at Michelet 
prøver å påvise noen sammen
heng.

Michelet fortalte om Statoils 
to mål: Utvikling i fattige land og 
å vokse som selskap. Det første 
gir politisk legitimitet til det an
dre. Hensikten er å overta andre 
felter når Nordsjøen er tom, og 
til det trengs kapital og kontak
ter. Dette gjøres ved at Norge er 
generøse med u-hjelp, og sam

arbeid med etablerte selskaper 
som British Petroleum er også 
heldig.

Kampånd
Foredraget var i kjent Michelet- 
stil; appellativt og med oppfor
dring til kamp.

- Verden forandrer seg hele 
tiden. Statoil og deres likesinne
de gjør det med erobring, vi kan 
gjøre det ved motstøt, sier han.

Dessuten fremmet han et krav 
i god kommunistisk ånd om at 
oljefondets utenlandsdel øremer
kes finansiering av maskiner og 
annen praktisk hjelp til den tred
je verden. Til slutt lanserte Mic
helet den norske imperialismens 
slagord: ”Det er typisk norsk å 
være sterk”.

Etter Michelets foredrag, fikk 
vi spørsmål og kommentarer fra 
til dels provoserte tilhørere. Mic
helet svarte som best han gadd 
og kunne på spørsmål som ”hva 
med den norske imperialismen 
mot samene?”, "hvordan gjen
nomfører vi endringer i riktig ret
ning?” og ’’glemte du ikke å nev
ne viktigheten av miljøvern og 
utvikling av alternative energi
former?” Publikum hjalp med 
andre ord til med å nyansere det 
bildet av norsk oljeindustris her- 
jinger som Michelet tegnet. Om 
vinklingen hans var bevisst el
ler bare et resultat av ignoranse 
skal vi ikke uttale oss om. Men 
sparke kunne han faen meg!

Studentrabatt i Tromsø
Disse forretningene og bedriftene innrømmer studenter rabatt mot at man viser studentbevis sammen med kvittering for betalt semester

avgift. For å unngå misforståelser bør man opplyse om at man er student og vise studentbeviset uoppfordret 
Rabattene innrømmes i perioden 15.8.97 til 14.8.98.
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faks: 77 67 60 25
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Internasjonalt mangfold
- Alle enkeltstående 
politiske og økono
miske system har spilt 
fallitt.
- U-hjelp er noe stort 
tull.
- Universitetet i Trom
sø er dødt og institu
sjonen virker som ren 
lobotomi på studente
ne.

Lars Danielsen
André Kvernhaug (foto)

Johan Galtung har vært på be
søk i byen. Med kofferten full- 
pakka av sterke påstander, men 
også med like mange sterke al
ternativer. Og svarene ligger i 
naturen. Naturen har holdt det 
gående i 4 milliarder år. Vi har 
bare vært her i 4 millioner av dis-
se. Naturen vil klare seg uten 
oss, vi vil ikke klare oss uten 
den. Skal menneskeheten unn
gå å grave sin egen kollektive 
grav og samtidig forlate denne 
planeten som en død kirkegård, 
må vi straks begynne å lytte til

— Trenden snur
Ved å flytte sine fore
drag fra universitet 
ned til sentrum, har 
Internasjonalt seminar 
begått en aldri så liten 
genistrek.

Lars Danielsen
André Kvernhaug (foto)

- En fullpakka kjeller med over 200 
tilhørere, viser at samfunnsenga
sjementet er på vei tilbake hos stu
denter. Vi i Internasjonalt seminar 
er med på å tilrettelegge, men tar 
ikke æren for at interessen har tatt 
seg betraktelig opp fra i fjor. Stu
denter er lei av intetsigende ute- 
og TV-liv. Trenden snur, mener 
Kristian Wengen i Internasjonalt 
seminar.
Kristian og Bård i Internasjonalt 
seminar er svært fornøyd med 
oppmøte på årets to første arran
gement.

- Fjorårets seminar hadde på 
langt nær samme oppslutning. 
Grunnene til den økte interessen 
er nok flere, sier Bård.

-To kjente navn som Michelet 
og Galtung betyr vel ikke så rent 
lite. Dessuten tror vi at flyttinga 
ned til byen er vesentlig. Tidligere 
var seminaret holdt på universite
tet. Til tross for spennende tema
er var det vel få som orket enda 
flere timer i en trøtt forelesnings
sal. Nå har det blitt ei sosial og 
underholdende greie å delta i fag
lige debatter, sier han.

Sørgetale over 
universitetet

Internasjonalt seminar arrangeres 
av en rekke forskjellige interesse
organisasjoner. Flere arbeidsgrup
per, representert i et arbeidsutvalg,

naturens første premiss, sier Galt
ung.

Feil fordeling
Slik kan en innledning fra Gal
tungs foredrag onsdag 4. febru
ar oppsummeres. I regi av Inter
nasjonalt seminar hadde Galtung 
samlet over to hundre entusias
tiske tilhørere på Mack-kjelleren.

- Verden går ikke akkurat så 
det suser. På nasjonalt og glo
balt plan er fordelingen av res
surser langt fra i balanse. Ikke 
noe økonomisk system har vist 
seg brukbart for å fø hele denne 
planetens folk; noe som burde 
være utgangspunktet. Forholdet 
mellom nord og sør er ensbety
dende med rik og fattig. I to og 
ett halvt årtusen har den vestli
ge verden levd fett på grunn av 
utnyttinga av den tredje verden. 
Kapitalen rår og en liten gruppe 
mennesker med størsteparten av 
pengene bestemmer for flertal- 
let. Det finnes i dag 358 milliar
dærer i verden, og disse råder 
over en ikke ubetydelig del av 
verdens ressurser. Fordelingen 
er helt åpenbart feil. Men tilstan
den kan fortsatt rettes på. Av 
naturen kan vi lære hvordan, for

drar lasset for sette fokus på mil
jø-, etikk- og internasjonale spørs
mål.

— Er dere enige i Galtungs ut
sagn om at Universitetet i Trom
sø, til tross for tidligere visjoner, 
er like dødt, konservativt og vir
ker like lobotomerende på studen
tene som alle andre norske uni
versitet ?

- Ja, på sett og vis. Universi
tetet er for lite flink til å benytte 
seg av alle de gode professorene 
vi tross alt har, til å bruke faglig 
kunnskap i en samfunnsdebatt. 
Det er akkurat dette vi gjør et for7 
søk på i Internasjonalt seminar: Å 
bruke den faglige kunnskapen i 
den virkelige verden, sier Kristian 
Wengen.

Han tror at studenter flest er 
mest opptatt av notere ned hva 
foreleseren sier.

- Alt for lite blir gjennomtenkt 
og brukt i reelle sammenhenger. 
Det hele blir et stort konsum av 
ufordøyd kunnskap. Også andre 
institusjoner kunne brukt de res
sursene vi har her på universitetet 
mye bedre. Se bare på Utropia. Er 
det en ting i verden denne stu

Kristian Wengen oppfordrer studentene i Tromsø til å komme på 
Internasjonalt seminar.

Johan Galtung hadde sterke meninger om u-hjelp og ressursfordeling.

teller Galtung.

Symbiose og mangfold
- Naturen har eksistert så lenge 
på grunn av sitt mangfold og 
samspill. Slik må også menneske
lige system innrettes. Historien 

dentavisa burde jobbe for, så er 
det å benytte seg aktivt av den 
samfunnskunnskapen som faktisk 
er her på huset. Dette skjer bare 
ikke i dag, anklager han.

Studenthus i sentrum
Kristian Wengen mener at opp
slutninga på seminarene i sentrum 
er et eksempel på at et framtidig 
studenthus bør ligge i sentrum.

- Jo, og som senatsmedlem i 
samfunnet kan jeg meddele at det 
er gjort et vedtak på å legge huset 
i sentrum, når den tid kommer. 
Først vil vi jobbe for å fa vår egen 
uteplass med en liten scene hvor 
denne type arrangementer og kon
serter kan holdes. Gjennom en slik 
plass kan vi lære å drive et hus i 
praksis og legge opp litt kapital 
for et fremtidig større hus, sier 
han.

Kristian og Bård håper på like 
bra oppslutning fremover for In
ternasjonalt seminar.

- Vi kan i hvert fall garantere at 
alle foredrag vil holde samme høye 
standard, uansett navn på plaka
ten. Så vær der, vær med på å snu 
trenden du også, oppfordrer de. 

har vist at alle politiske og øko
nomiske modeller har spilt fallitt. 
En blandingsøkonomi er svaret. 
En god porsjon av alt. Med sterk 
vekt på sjølforsyning på lokalt 
plan som legger grunnlag for pri
mærbehovene. Desentralisering 
til flere små enheter, særlig øko
nomisk, som virker sammen i ett 
større samspill på globalt plan. 
Lokal valuta med fast vekslings
kurs internasjonalt er et av hans 
virkemidler.

Ethvert samfunn må i størst 
mulig grad dekke sine egne pri
mærbehov for å kunne overleve 
på sikt. I fattige land må det krea
tivitet og enkle løsninger til for å 
brødfø en sultende befolkning.

- Ingeniører som utvikler dyre 
tekniske vidundre hjelper lite når 
titusentalls mennesker dør rundt 
en, sier han.

1 følge Galtung blir det ikke 
nødvendig med noen revolusjon 
for å gjennomføre hans radikale 
system.

- Jeg tror på reformer, og mye 
vil bir satt i gang av folk selv.

U-hjelp er noe tull
På grunn av noe misvisende for
håndsomtale av foredraget ons
dag, trodde flere at de gikk til et 
innlegg om norsk utviklingshjelp. 
Men på spørsmål fra salen ga ver
densborger og fredsforsker Galt
ung også klart svar om oppga
ven til norsk u-hjelp framover:

- U-hjelp er noe stort tull. 
Gjensidighet og samhandling er 
det eneste som kan hjelpe den 
tredje verden. Rettferdig og gjen
sidig handel, utveksling av kul
tur og verdier er stikkordene. 
Hvorfor skal vi presse på våre 
norske verdier på et folk med en 
helt annen kultur og tradisjon? 
Hvordan ville vi ha stilt oss hvis 
en styringsgruppe fra Tanzania 
skulle bestemme hvordan midler 
for norsk utvikling skulle ha blitt 
brukt? Jeg kan bare tenke meg 
Carl I. Hagens reaksjon. Vi må 
åpne oss mot den tredje verden. 
Og åpenhet er å spørre hva vi 
kan lære av andre. Norsk u-hjelps 
oppgave framover må være å dri
ve gjensidig og rettferdig handel 
og utveksling av verdier. Vi kom
mer nok engang tilbake til mang
fold og samspill, sier Galtung.

. '-ot
■ - i — -^l

Lobotomi i Tromsø
Den gode atmosfæren på Mack- 
kjelleren resulterte i et nytt og 
spontant foredrag dagen etter. 
Med ikke fullt så mange tilhørere 
som dagen i forveien foreleste 
Galtung om verdimapper og hans 
fredsarbeid. Det er svært fasci
nerende å høre Galtung øse av 
sin verdensomspennende kunn
skap og erfaring. Og med talega
ver enhver stor folketaler kan mis
unne seg grønn på, er det lett å la 
seg rive med. Men et aldri så lite 
gufs gikk gjennom forsamlingen 
da Galtung påstod at Universite
tet i Tromsø er dødt. Like dødt 
som alle de andre norske univer
sitet.

- Til tross for de utdannings- 
messige radikale visjoner på syt
titallet, har også verdens nord
ligste studieinstitusjon stagnert. 
Helheten og samspillet har for
svunnet. Omorganiseringen fra 
institutt til fakultet er siste tegn 
på dette. Universitetet i Tromsø 
er blitt like konservativt som Uni
versitetet i Oslo. Fagene opere
rer hver for seg og evnen til å 
skape et kreativt helhetssyn har 
forsvunnet. Kreativitet er for øv
rig helt fraværende i hele det nor
ske utdanningssystem. Dette er 
ikke et angrep på spesifikk fag
kunnskap. Men ett viktig aspekt 
mangler. Det å kunne se virkelig
heten fra flere vinkler, gjennom 
flere faglige ståsted. Arbeidet på 
universitet burde vært mer rettet 
mot prosjekter. Problemløsning 
som tar i bruk alle faglige disipli
ner. Nå fungerer forelesningene 
som rent oppgulp av gammel 
kunnskap og virker derfor som 
ren lobotomi på studentene. For 
siste gang, svaret er mangfold 
og samspill.

- Her nede på Mack-kjelleren 
opplever jeg at de samme folkene 
som jeg foreleser for i foreles
ningssalen, plutselig åpner mun
nen og stiller velgjennomtenkte 
spørsmål og deltar i debatten. 
Dette har jeg aldri opplevd på 
universitetet. Det må bli en livs
stil for studenter å være kritiske 
og hungre etter nye løsninger.

Dette ble siste ord fra Galtung 
før han suste av gårde i en drosje 
til NRKs studio for å prate om 
japansk livsstil.
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Studentsamfunnet| 
i Tromsø 

ønske»* alle
Tømsøværinqer velkommen lill — Nei til vekttalls

Lørdag 14. Feb
Hovedgården Universitetet

røanrødrøs

150,-/130,-
Dørene åpnes 20.00 18 års aldersgrense

kompensasjon
Rigmor Bjørkli ved universitetets studieavde
ling er i mot forslaget fra Ketil Steigen i forrige 
Utropia om å gi vekttalIskompensasjons til 
studenter som engasjerer seg utenom det 
faglige.

BELCANTO
>150,-/130,-

B i 1 lettsalg:
ISamfunnet-Platebaren-Feedbacki

18 års aldersgrense

Internasjonalt 
Seminar

Per Steinar Moen
Lars Åke Andersen (foto)

- Man bør ikke få anledning til å 
få vekttall for verv innen stu
dentorganisasjoner. Slik som det 
er i dag er det kun eksamener 
som gir uttelling. Universitetet 
åpner på ingen måte for at andre 
faktorer skal gi utslag på vekt- 
tallsutregninga, sier nestlederen 
i studieavdelinga.

- Skal man åpne for vekttalls- 
kompensasjon for studentenga- 
sjement, må man nesten også gi 
vekttall til mennesker med en 
viss relevant arbeidspraksis. 
Dette vil innebærer lovsendrin- 
ger i Universitets- og høgskole
loven, sier hun.

For universitetet er det ikke

et stort problem at studenter tar 
opp studieplasser ikke klarer å 
ta eksamen fordi de blir for opp
tatt med studentengasjement.

- Jeg har ikke inntrykk at det 
er snakk om så mange studenter 
som ikke klarer eksamen, sier 
hun.

Rigmor Bjørkli mener likevel 
ikke at studentengasjement er 
bortkasta.

- På det personlige plan tror 
jeg nok slik engasjement gir god 
uttelling. Dessuten tror jeg ar
beidsmarkedet også vektlegger 
studenter som har organisa
sjonserfaring. Deltagelse i stu
dentorganisasjoner gir kunn
skap som mange andre studen
ter er foruten, mener Bjørkli.

Organisert 
rasisme i 
Europa

Onsdag 18 feb. 
kl 18.00
N/f pil pren 4

Graeme Atkinson: •
en av Europas fremste eksperter på 
nynazisme.

I Frigjøringsteologi i 
Latin-Amerika

Kjell 
Nordstokke 
og Kjarten 
Seines

kl 18.00
Mack-kjelleren

Rigmor Bjørkli ved studieav
delinga mener organisasjons
erfaring i seg selv er god nok 
belønning for studentengasje
ment

Psykososiale tiltak 
blant krigsofre 

Ragnild Dybdahl

Vil forbedre studiefinansieringa

Russland
Hva skjer?

- Dårlig studiefinan
siering er fundamen
tet i problemet, hevder 
nyvalgt medlem av 
arbeidsutvalget, Jon 
Christian Fløysvik 
Nordrum.

Gunnar
Sætre Onsdag 11 marsi
og kl 18.00
Jens P Mack-kjelleren 1
Nilsen

rAfrika etter Aparthei
Ny solidaritet eller laissez 

faire?
Torsdag 12 mars

For nærmere informasjon vedr 
Internasjonal Seminar se eget pro
gram

Informasjon tlf: 776 44916

Per Steinar Moen

Han er enig med Ketil Steigen 
at studiefinansieringa må for
bedres.

- Det innebærer en risiko å 
engasjere seg. Studentenga
sjement kan ofte gå ut over 
karakterer og studieprogre
sjon. Risikoelementet må gjø
res mindre, mener Nordrum, 
som er velferdsansvarlig i stu
dentstyret.

Av konkrete tiltak ønsker 
han at Lånekassen forandrer 
holdning til forsinkelse på

grunn av studentengasjement.
- Ved forsinkelse i studie

progresjonen, skal man oppgi 
årsak. Skyldes forsinkelsen 
sykdom eller graviditet, tar Lå
nekassen hensyn til dette. Jeg 
ønsker at engasjement i stu
dentorganisasjoner skal gjel
de som like god årsak til for
sinkelse som sykdom og svan
gerskap, mener han..

Jon Christian Fløysvik Nor
drum er stort sett enig i kritik
ken Ketil Steigen kom fram 
med i forrige nummer. Men 
han er mer usikker på argu
mentet om vekttallskompensa- 
sjon.

- Vi har ikke nedfelt vekt- 
tallskompensasjon i arbeids- 
eller prinsipprogrammet til 
studentstyret. Jeg tror dette 
er vanskelig å få gjennomført, 
og da har jeg større tro på en 
forbedring av studiefinansier
inga, sier han.

Jon Christian Fløysvik Nordrum i ARKIVFOTO
studentstyret har mest tro på en 
forbedring av studiefinansieringa.



Magi og humbug
Får du fortsatt ikke 
sove i frykt for dyrene 
under senga? Har 
eventyrenes trusler 
om tusser og troll 
fortsatt en bergtaken- 
de effekt på deg? Da 
hører du til en utdøen
de rase...

Marit Fagerheim Wiik
Dag Ellingsen (ill.)

De fleste av oss er blitt rasjonel
le og intellektuelle, og har avvist 
barndommens redsler som ren 
overtro. Heldigvis har vi innsett 
at disse historiene var et resul
tat av vår naive trang til noe stør
re enn oss selv. Nå vet vi at alt er 
fysisk og det åndelige er et men
neskets tankespinn.

Men noen ønsker seg tilbake 
til undringen og spenningen ved 
å utforske det uforklarliges om
råder. Utropias utsendte har be
stemt seg for å finne det tilbake, 
og første spor å følge er årets 
altemativmesse på SAS-hotellet 
i Tromsø. Stedet for arrangemen
tet ser lovende ut og forvent
ningen er på topp idet vi smyger 
oss opp trappene til messesa- 
len. Som små barn på skattejakt 
sørger vi for å undersøke kartet 
grundig. Vi ivrer etter å finne ut 
hva som skjuler seg bak mystis
ke navn som Aura-Soma, Yoga 
Nor, El Med Medicomat og Au- 
raens Mystikk.

Salen yrer av svevende liv, vårt 
stressede sinn roes øyeblikkelig 
ned av lyden av sildrende bek
ker. På en benk står et utall tofar- 
gede flasker. ”Kom, du vesen av 
lysenergi som vibrerer på ulike 
nivåer” er budskapet de sender 
til vårt underbevisste. ’’Plukk ut 
fire av oss - ditt underbevisste 
vil si deg hvilke. La så damen i 
hvitt tolke din personlighet.” Lok
kingen minner om taktikken til de 
underjordiske i Ronja Røverdat
ter. ”Og du, vi er fremstilt med 
kjærlighet!”

Åndelig supermarked
Vi har lært hjemme at vi ikke 
skal la oss lokke av fremmede, 
så vi beveger oss raskt til neste 
stand. Der selger de briller med 
netting som gjør at du ser be
dre. Et annet sted kan man kjø
pe kremer og andre vidunder- 
midler. Naturlig godteri er en 
tredje butikk, men magialarmen 
reagerer ikke så veldig sterkt. 
Så ser vi flere steder der nakne 
kropper får massasje. Dette har 

vi vært borti før. 
Det vi ikke vet 
er at Reiki, Ma
uri og Master 
Alignment Bo
dy Mind ikke 
dreier seg om å 
løse opp i stive 
muskler, men 
om å skape har- 

• moni og balan
se mellom krop
pens fysiske og 
åndelige nivåer. 
Her er det bruk 
av universelle 
energier, dyna
mikk og magi og 
transformering 

av DNA som er poenget.
Etter en avslappende pause i 

stresslessen, med musikk på øre
ne og bassvibrasjoner i stolen 
er vi klare til å søke videre. I 
neste etasje finner vi et rikt ut
valg av potensielle magikere. 
Spådamen Bente er skjult bak et 
forheng. Vi assosierer umiddel
bart til barndommens tivoli, men 
må med klump i halsen innse at 
år med kritisk tenkning har gjort 
skepsisen stor.

Dyr frelse
Tarot, håndflatetyding, astrolo
gi, aurafoto og tegning av usyn
lige hjelpere - kan det være at en 
av disse er Sannheten? Det vil 
vi aldri finne ut, vi er jo bare 
fattige studenter. En tarotsessi- 
on til 300 kroner, tydning av din 
astrale situasjon for en hundre
lapp... Det er trist å vite at vi 
kanskje er avskåret fra evig lyk

ke og harmoni på grunn av øko
nomien. Var det ikke det materi
elle og pengenes slaveri vi øn
sket å finne veien bort ifra med 
denne jakten på den tapte magi? 
Vel, vi får ta til takke med litt 
intellektuell opplysning fra Mil
jøpartiet de grønne. Dårlig sub
stitutt for Magien, men vi må 
bite i gresset for denne gang. 
Allikevel, jakten fortsetter, vi gir 
oss ikke så lett. Dakotaindiane- 
ren Flagrende Manke gir oss 
nytt håp med en historie om ei 
heks med mag-lites i øynene. Vi 
bestemmer oss etter et kort se
kunds diskusjon til å forfølge 
saken. Magi - heks, ordene rin
ger utvilsomt i samme skala.

Men heksene sparer vi til en 
annen gang. Akkurat nå skriker 
det i tarmene og Yonas er farlig 
nær. Vi går ut fra SAS-hotellet 
som et om ikke he(a)lere, så i hvert 
fall mer lattermildt menneske...

English 
summary
Humanitarian aid to 

terrorists?
Lately many students have 
experienced being stopped 
on campus and asked to sup
port Iranian victims of war. 
However, defectors from The 
Islamic students’ union, who 
runs the campaign, have la-, 
tely claimed that the collec
ted money is used to sup
port a left extremist organi
sation in Iran, the People’s 
Mujahedin.

Assistant director at the 
University of Tromsø, Jan 
Larsen, says that he doubts 
whether the university has 
approved of this campaign.

Successful 
International seminary 

Every Wednesday for the 
last couple of weeks there 
has been arranged Internati
onal seminaries at Mack-kjel- 
lem, with lectures and follo
wing debates.

On the 28th of January 
famous author and editor of 
“Klassekampen”, Jon Miche
let, gave a lecture on Norwe
gian exploitation of develo
ping countries, specifically 
Statoil’s ongoing projects in 
Vietnam, Venezuela and se
veral other countries.

On the 4th of February 
Professor Johan Galtung ga
ve a lecture on humanitarian 
aid and international econo
mics and politics. He sugge
sted that we should listen to 
nature to find out how to dis
tribute the available resour
ces on Earth.

This semester’s Internati
onal seminary has so far pro
ved to be a success. Says 
Kristian Wengen of Interna
tional seminary: - There are 
several possible reasons for 
the success of this year’s 
seminary. One is that we’ve 
moved the lectures off cam
pus to a pub in the centre of 
Tromsø. Also, it probably 
helps to start off with well- 
known figures such as Jon 
Michelet and Johan Galtung. .

Arrogance from the 
Students’ Association

The leader of the Students’ 
Athletics Organisation in 
Tromsø, Pål Morten Grande, 
claims that the Students’ 
Association in Tromsø (Si- 
Tø) is arrogant in its treat
ment of the students con
cerning the hopefully-soon- 
to-come sports hall. The stu
dents have only one repre
sentative in the management 
for the new hall. Grande 
thinks this isn’t enough, 
considering that the stu
dents are the future users of 
the hall.
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Han har kuppa studentsam 
funnet, sjekket opp brasili
anske damer og leder nå 
Klassekampen. Hva gikk 
galt med Jon Michelet?

Per Steinar Moen
Siri Vaggen Olsen (foto)

Sommeren 1969 var Jon Michelet 25 år 
gammel, lei av sjømannslivet, og bestem
te seg for å reise til det eksotiske Nord- 
Norge. Tromsø glemmer aldri denne fyren 
som hadde byen som lekegrind i knappe 
tre år på begynnelsen av 70-tallet.

- Byen var i forandring. Bitte lille, rare 
Tromsø kokte - søkende mennesker 
strømmet hit fra alle kanter, forteller Jon 
Michelet.

Nå er han tilbake igjen i Tromsø, og 
kanskje mer søkende enn den gang. Skri

benter og akademikere med de rette hold
ningene skal inn i Klassekampens nett. 
En dagsavis som mister mesteparten av 
sin redaksjon over natten, trenger sårt 
ildsjeler. Michelet måtte takke 'nei til å 
delta i Studentsamfunnet i Tromsøs 30- 
års jubileum fordi arbeidet i Klassekam
pen i starten tok for mye tid.

Kupp
Studentsamfunnet hadde i begynnelsen 
av 70-tallet et hyggelig, småborgelig radi
kalt styre, skal vi tro Jon Michelet. Han 
har en egen evne til å komme inn i leder
posisjoner på dramatiske måter.

- Vi kuppet studentsamfunnet ved et 
årsmøte, og jeg ble valgt som leder, sier 
han smilende.

Hans studentfortid er imidlertid fravæ
rende. Etter grunnskolen har han bare et 
styrmannskurs og et joumalistkurs. En 
akademisk bakgrunn var ikke nødvendig.

- Vi slapp jo alle studentene, så det 

var jævlig lett å drive studentsamfunnet, 
sier han.

Debattmøter
Det var klasse over studentsamfunnets 
debattmøter i gamle dager - selv om man 
tar hensyn til nostalgisk overdrivelse.

- Møtene ble holdt på Åsgård en gang 
i måneden, med kjente, lokale forelesere 
som Ottar Brox.

Jon Michelet ledet mange av disse mø
tene, og historien skal ha det til at hver 
gang debatten stilnet, henvendte Miche
let seg til en kar på bakerste rad. Vedkom
mende kom med noen provoserende ut
spill, og dermed var debatten i gang igjen. 
Mannen var Teije Svabø - og nå leder 
han NRK Is storsatsning ”Til debatt”.

- Terje Svabø var en ung høyremann 
som kjempet for USAs deltagelse i Viet- 
nam-krigen. Han gikk rundt med et sørvi- 
etnamesisk gult og rødt stripende flagg 
på jakkekragen og var helt umulig, ler Jon

Michelet.
- Han blir helt blek hver gang jeg min

ner ham om det.

Ramp
Jon Michelet kan også blekne litt av sin 
egen fortid. Han Vokste opp i høyrebyen 
Tønsberg, og på fritida brøt han seg inn i 
biler og slikt på j akt etter røyk og slikt.

- Det var kaldt, og jeg trengte å varme 
meg, flirer Michelet.

Femten minusgraders kulde og røyksu- 
genhet fører også oss inn til Utropias glass
bur i hjertet av SVF-bygget. Universite
tets røykelov blir satt på en alvorlig prøve. 
Det tar ikke mange sekunder for Jon Mic
helet å gjøre loven om til et fattig papirved- 
tak.

- Jeg liker å bli dømt av nordlendinger, 
fortsetter han.

Første gangen var da bokhandelen Ok
tober ble ødelagt av en eksplosjonsartet 
brann.

Ville du ha latt denne mannen fa ri sin kamel langs din silkevei?
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- Politiet sa offentlig at de hadde en 

arbeidshypotese om at det var de venstre
radikale som stod bak aksjonen, for å ska
pe blest om seg selv, forteller Michelet.

Selvfølgelig kunne ikke dette bestå ube
svart. På en tale på studentersamfunnets 
debattforum framstilte Michelet i mer eller 
mindre alvor en egen arbeidshypotese.

- Det kunne jo like godt være politiet 
som stod bak dette, for å skape blest om 
seg selv, foreslo jeg. Men daværende poli
timester Terje Hals, som nå er politimester 
i Moss, var en tørrkukk uten like og man
glet humoristisk sans, humrer Michelet.

Jon Michelet ble stilt for byretten i Trom
sø, og dømt for injurie mot politiet. Som 
ikke det er nok, da saka etter hvert kom 
opp i høyesterett, ble dommen opprett
holdt.

- Det sier mye om hvordan det politiske 
klimaet var. Du ble møtt med ekstrem mot
stand; en spøk i studentsamfunnet fører 
til fellende dom i høyesterett.

Gal
’’Litt mer enn passe gal” blir Michelet be
skrevet av sine nærmeste venner. Han 
mener selv at han har en galskap som pas
ser Tromsø - selv om denne galskapen 
blir mottatt mer behersket av dagens sam
funn. Ting som var blodig alvor på 70- 
tallet er bare nostalgisk absurd i dag.

I løpet av Alta-saka fikk han over 18.000 
kroner i bøter - og han ble også tiltalt for 
grovt skadeverk mot staten. Et kaffebål 
fikk påtalemyndighetene til å gå i fyr og 
flammer.

- Det kan tenkes at jeg brukte noen 
veistikker for å lage et aldri så lite bål, 
innrømmer han.

Historien endte likevel godt, da påtale
myndighetenes sikreste vitner talte mot
stridende om skogtettheten i nærheten, 
bestemte dommeren seg for full frifinnel
se.

I det minste er han gal på en macho 
måte. Han har sjekket damer i Rio de Jane- 
rio, laget reportasjebok om to marinejege
re som går på ski over Grønnland, skrevet 
mange lidenskapelige bøker om fotball, han 
har stålmeninger i politikken, og mann- 
folkspaltene hans i Vi menn er klassikere. 
Og nevnte vi kriminalbøkene, filmmanuse
ne til ’’Etter Rubicon” og ’’Orions belte”? 
Hvis Jon Michelet er en myk mann, er det 
langt innenfor.

Ikke macho
- Det er ikke sant at jeg er macho, sier han 
lite overbevisende.

Macho er opprinnelig et spansk uttrykk 
for en mann som sitter på en bar og skryter 
på seg både kvinnfolk og andre uhumsk
heter. Dette stempelet vil ikke Michelet 
leve med.

- Men jeg er jævlig for at mannen ikke 
skal gå under. Det er tross alt mye flott i 
mannen, sier han.

Mannen trenger hjelp. Kvinnene tar fra 
oss jobbene, klatrer i fjell og det neste blir 
vel at de tar damene fra oss også. Hjelpen 
fikk mannen i Vi menn.

- Vi menn var et søvnig, halvråtten 
mannfolkblad, men da Olav Nissen over
tok redaktørstolen ønsket han å lage Nor
ges beste reportasjeblad, sier han.

Og sammen med blant annet Jon Mic
helet klarte han det. Vi menn var det bladet 
som økte mest i norsk presse den perio
den, hvis vi ser bort fra Se og hør.

Sjekketriks
Norske menn ble overlasset av latinameri
kanske sjekketriks. Befinner du deg søvn
løs i Rio de Janeiro, kan du prøve denne 
kommentaren til en kvinne:

- Får jeg ri min kamel langs din silkevei?
- Jo, det må du tenke selv, sier Michelet 

på spørsmålet om hvorvidt en kvinne kan 
la seg lure av noe slikt.

Karrieren i Vi menn tok slutt da ledelsen 
i bladet fant ut at kvalitet kostet for mye. 
og ville legge seg på en billigere linje med 
flere nakne damer på forsiden og færre 
egenproduserte reportasjer. Bladet falt til
bake til et gammelt spor.

- Jeg angrer ikke på noe av det jeg 
gjorde i Vi menn. Jeg har ingen fordommer 
mot å beskrive ting slik de er i virkelighe
ten. Man kan skrive om prostitusjon som 
fenomen, uten at det blir en reklame for 
horedrift, sier han.

KGB-spion
Veien fra Nordlys til Vi menn er lang. Men

- Det er ikke sant at jeg er macho, sier gutten i røyken.

det var i Nordlys det startet.
- Jeg gjorde mange hjernestunts som 

å dekke årsmøtet til Troms fiskerfylkings- 
kvinnelag, mimrer han.

Mens de etablerte nordnorske journa
listene siklet etter å komme seg til bilmes- 
ser i Milano, syntes Michelet det var ek
sotisk nok å dra på isbjømsafari med sel- 
skuter. Som tidligere sjømann var han på 
bølgelengde med selfangerne.

Men så begynte de politiske stridene i 
Norge å ta fyr. Michelet deltok aktivt i 
kampen mot USAs innblanding i Vietnam, 
dg han ble med i styret av fylkeslaget mot 
EEC. Dette ble for mye å svelge for ledel
sen i Nordlys.

- Den gangen var avisa styrt av parti
et, og den ble på folkemunne kalt ’’Prav
da”, etter den russiske modellen, sier Mic
helet.

Beskyldninger om tette forhold til KGB 
førte til at Michelet fikk sparken. Han stil
te seg likegodt opp på en tønne midt i 
sentrum, og skjelte ut Nordlys i full of
fentlighet.

- Selv om avslutninga på min karriere i 
Nordlys var bitter, snakker jeg aldri et 
ondt ord om perioden min i avisa. Det var 
lærerike år.

Tapt frihet
Journalist, redaktør, politiker, forfatter og 
fotballelsker. Mannen med de mange an
sikter vet å utnytte sjansene som dukker 
opp.

- Livet er kort, og du må leve det, 
oppfordrer Jon Michelet.

Tar man noen sjanser, betyr også at 

man må prioritere vekk andre ting. Damer 
og slikt blir det lite av. Men Klassekam
pen forplikter mer enn damer, skulle vi 
tro.

- Jeg har mistet friheten jeg hadde som 
forfatter da jeg begynte som redaktør i 
Klassekampen. Kanskje har jeg godt av 
det og, sier Michelet.

Han ønsker å skape en motstrømsavis 
i Norge som kan være med på å sette 
dagsorden. Med Norges desidert yngste 
dagsavisredaksjon gjennom tidene, er det 
rom for forandringer i Klassekampen. Kul
turredaktøren er 25 år, mens nyhetsre
daktøren bare er 23 år. Til sammen er de 
yngre enn Jon Michelet.

- Kollega Harald Stanghelle i Dagbla
det vil ha de brennende hjerter tilbake til 
pressen. De som brenner for noe, har en 
mye større mulighet hos meg - vi skriver 
ikke om slanking og annet deg-fiksert te
maer. Klassekampen er seriøs, slår Mic
helet fast.

Vi viser han et oppslag om filmfestiva
len i Tromsø. Et bilde av hengende tørr
fisk er blikkfanget.

- Det var nok sånn Tromsø var. I dag 
finner du knapt tørrfisk i hundebutikke- 
ne, sier Michelet.

Det er på tide å slukke røyken. I dag 
skal Michelet nemlig bli historisk. Som 
den første dagsavisredaktøren står han i 
UB og deler ut gratis aviser til forbausen
de forbipasserende. Jon Michelet er på 
ingen måte en klassepamp.
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Plikt eller preferanser
Stian Jensen retter i 
sitt leserinnlegg i 
’’Utropia” den 14. 
januar 1998, kritikk 
mot min fremgangs
måte ved innkalling til 
ekstraordinært stu
dentstyremøte 9. 
desember 1997.
Bakgrunnen for de siste måne
ders hendelser kan i denne sam
menhengen trenge en liten rede
gjørelse. På det konstituerende 
studentstyremøte 12. november 
1997 satt to representanter, som 
dagen før var blitt valgt inn i 
universitetsstyret. Disse to trakk 
seg etter at valget til student

styrets arbeidsutvalg (AU) var 
foretatt. Deres virketid strakk seg 
altså ikke lenger enn til å velge 
inn det AU, et studentstyre de 
selv ikke sitter i skal forholde 
seg til. Studentrådet på Det ma- 
tematiske-naturvitenskapelige 
fakultet (Mat.nat.) krevde på 
bakgrunn av dette at et ekstra
ordinært studentstyremøte skul
le avholdes. Kravet var begrun
net med at det var viktig både 
for det påtroppende AU og stu
dentstyret å få bekreftet eller 
avkreftet AUs legitimitet.

I denne situasjonen valgte jeg 
å kalle inn til ekstraordinært stu
dentstyremøte, til tross for at fler
tallet i det daværende AU mot
satte seg dette. Denne beslut
ningen tok jeg på bakgrunn av 

paragraf 3.5 i studentyrets re
glement med følgende ordlyd: 
’’Ekstraordinært studentstyre
møte avholdes dersom studen
tyrets AU, et av fakultetenes 
øverste organ eller 1/3 av stu
dentyrets medlemmer krever det. 
Ekstraordinære studentstyremø- 
ter skal innkalles minst 3 dager 
før møtet”(situdentrådet ved 
Mat.nat. er fakultetets øverste 
organ). Dette satte jeg opp mot 
paragraf 3.6: ’’Studentstyrets ar
beidsutvalg (AU) har ansvar for 
innkalling og forslag til dagsor
den for studentstyremøte.” Det
te ansvaret søm fremgår av pa
ragraf 3.6 er et ansvar av rent 
praktisk art. Ansvaret omfatter 
ikke å kunne vurdere om, eller 
når møtet skal avholdes. Det lig

ger i formålet til et ekstraordi
nært møte at dette skål avholdes 
så snart som overhodet mulig.

Dette syn delte også juridisk 
konsulent Trond Skogvoll ved 
studieadministrasjonen, som jeg 
valgte å konferere med. Ved å 
legge dette ekstraordinære mø
tet til 20. januar, som daværende 
AU lanserte som alternativ da
to, ville man ignorere Matmat.s 
rett til å kunne kreve en snarlig 
behandling av de spørsmål de 
reiste. Det var derfor min plikt å 
innkalle til dette møtet. Det er 
verd å merke seg at innkallingen 
ble enstemmig godkjent av stu
dentstyret.

Stian Jensen spekulerer i mi
ne motiver for å innkalle til dette 
møtet. Av redegjørelsen oven

for fremgår det at jegialle 
ikkehaddemulighettilålaeven
tuelle personlige motiver i influe
re på min fremgangsmåte.

Jeg ønsker ikke Å gå inn pj 
personlige motiver bak stardi- 
punktene itil de mvoilveitte liden- 
ne «aken. Derimot registrerer^ 
at Stian Jensen anser seg ■bergt- 
tiget til å uttale seg om ipersorili- 
ge motiver til flere av de irtvdl- 
verte parter.

Det er synd at representanter 
for studentpolitikken ii Tram® 
på denne måten sel v bidrar itilå 
undergrave ihelle studentstyiæts 
legitimitet, som et seriøst arbei
dende og reelt engasjert organ.

Av Eidi Ann Hansen
Studentstyreleder 1W

NSU inn i AF?
Høsten 1997 brøt de 
profesjonsutdannede i 
AF ut og dannet Aka
demikerne. Splittelsen i 
AF kan få langsiktige 
konsekvenser for 
studentorganiseringen 
i Norge. Resultatet kan 
på sikt være en tilsva
rende splittelse i NSU.

Blant de gruppene som utgjør 
Akademikerne finner vi i dag de 
med profesjonsutdannelse fra 
universitetene som legene, juris
tene, tannlegene og psykologe
ne. AF organiserer fremdeles i 
hovedsak de med utdannelse fra 
de tre cand.mag.-fakultetene og 
de kan betegnes som samfunns- 
vitere, humanister og realister. Slik 
ser vi at splittelsen blant de med 
universitetsutdannelse følger et 
mønster som kan få ringvirknin
ger for studentorganiseringen. 
Spørsmålet er hvordan NSU bør 
møte disse utfordringene i fremti
den ?

Det finnes logisk sett flere al
ternativer hvis vi ser på student- 
organisering isolert sett. For det 
første kan NSU bestå med de stu
dentgruppene som vi i dag finner. 
For det andre kan NSU slå seg 
sammen med de andre studentor
ganisasjonene slik at vi sitter igjen 
med en organisasjon som samler 
alle studentene i hele Norge. For 
det tredje kan vi få en splittelse av 
NSU på samme måte som den vi 
har sett i AF. Hvis det skjer vil 
NSU bli nedlagt til fordel for to 
nye studentorganisasjonen.

Men det finnes også et annet 
strategisk veivalg som bør disku
teres. Det er en sammenslåing av 
studentorganisasjoner og fagor
ganisasjoner. En slik utvikling er 
allerede igang. AF har opprettet 
et studentforum, og det er sann

synlig at Akademikerne vil gjøre 
det samme. Videre har NTL opp
rettet flere studentlag ved univer
siteter og høgskoler. Foreløpig har 
imidlertid ikke AF og NTL lyktes 
med å etablere slagkraftige stu
dentorganisasjoner, men på lang 
sikt kan de lykkes i dette. Slik ser 
vi at hegemoniet til NSU blir utfor
dret av fagbevegelsen.

I stedet for å sitte på sidelinjen 
i en slik situasjon, bør NSU reise 
spørsmålet om det vil være for
målstjenlig å gå inn i enten Aka
demikerne, AF eller NTL.

Generelt finnes det flere argu
menter for å gå inn i en av disse tre 
fagorganisasjonene. Først og 
fremst ved at vi kan få en mer hel
hetlig student- og fagforenings- 
politikk der studiesituasjonen og 
arbeidssituasjonen ses under ett. 
For det andre vil en slik organise
ring føre til at de nasjonale krav 
som fremmes overfor politiske 
myndigheter vil fa langt større slag
kraft enn det som er tilfellet i dag. 
Men det finnes også argumenter 
imot en slik sammenslåing. Det 
mest åpenbare er at studentene 
kan risikere å ikke vinne frem med 
sine faglige, sosiale og økonomis
ke interesser internt i en av fagor
ganisasjonene.

Uavhengig av disse argumen
tene for og imot står det mest kon
troversielle spørsmålet igjen: hvil
ken fagorganisasjon bør NSU gå 
inn i?

I den radikale storhetstiden til 
NSU fra 1970-tallet har NSU orien
tert seg mest mot LO. Valg av fag
organisasjon vil derfor naturlig 
følge etablerte politiske skillelin
jer mellom de radikale og konser
vative i NSU. Sett i et slikt per
spektiv, og tatt i betraktning min 
egen politiske bakgrunn som man
geårig aktiv studentpolitiker i 
ROSSO, er NTL det mest nærlig
gende valg.

Akademikere blir imidlertid ikke 
møtt med åpne armer i LO. Unnta
ket er i de tilfeller der akademikere 

som tilhørende middelklassen 
sympatiserer med arbeiderklassen. 
Sett fra et snevert økonomisk per
spektiv har denne linjen ført til at 
den tradisjonelle industriarbeider 
i dag har høyere livslønn enn det 
flere akademikergrupper har. Hvis 
en er opptatt av å kjempe for høy
ere lønn til akademikere er derfor 
ikke veien om LO den rette å gå.

Akademikerne fremstår som en 
fagorganisasjon for lønnsadelen i 
Norge, og det synes ikke urimelig 
å hevde at flertallet av medlemme
ne stemmer på borgerlige partier. 
Dette kommer klart fram også i le
delsen for Akademikerne som ar
gumenterer for markedsbasert og 
individuell lønn. Akademikerne er 
derfor av naturlige grunner ikke et 
alternativ for undertegnede.

NSU inn i AF er etter mitt syn 
det minst kontroversielle forsla
get. AF ligger nærmest opp til de 
studentgrupper som i dag domi
nerer i NSU, og har i flere saker 
sammenfallende syn som det NSU 
har.

NSU har eksistert i over 60 år. 
Den eksisterer i dag først og 
fremst fordi medlemsordningen 
sikrer det finansielle grunnlaget, 
og ikke nødvendigvis fordi den 
har reell oppslutning blant stu
dentene. Tiden er derfor overmo
den for en debatt om hvordan NSU 
bør møte dagens og fremtidens 
utfordringer enten det dreier seg 
om en annen student- eller fagor
ganisering. Personlig mener jeg at 
NSU har mest igjen for å gå inn i 
AF. Hermed er hansken kastet.

Av Arvid Ellingsen
Nyutdannet cand.polit. 

Lokalleder i NSU-Bergen, 1993 
mangeårig aktiv studentpolitiker cv

Vikinger 
uten horn på 
hjelmen
Glimrende avis stort sett! Derimot fikk jeg 
magaknip av side 16-17 i nummer 11998. 
Ikke av artikkelen i seg selv, men av i II ustra- 
sjonene.

Slik så 
vikingene 
aldri ut De 
hadde nemlig
ikke horn på hjelmen.

Burde ikke ei studentavis la
get av studenter, lærde unge 
mennesker strebe mot riktig
het i det som utgis? Illustra
sjonene brukt til denne artik- 
kelsen er en grov anakronis
me. Vikingene hadde aldri 
hom på hjelmene sine!

La amerikanerne og de an
dre turistene tro det, men la 
norsk ungdom, framtidens eli
te, ha et riktig bilde av hva 
som skjedde i landet vårt un
der vikingetiden.

Vikingene var handels
menn, bønder, fiskere og ja... 
krigere, plyndrere og slikt, men 
de var praktiske og geniale i 
sin krigskunst og hadde ofte 
nakkebeskyttelse på hjelmene 
(ikke mot whip-lash), nesebe- 
skyttelse og av og til beskyt
telse for øynene, men aldri

hom.
Det fantes krigere i non 

ge deler av Europa og Scam 
navia som hadde hjelmer n 
hom fra diverse dyrearter, 
fant sted 1000 år før viking 
den. Hornene signifiseiten
eller stomet, og spesielt ki 
ne var opptatte av dette.

Jeg vet at dette er en f 
ing, men det er da visseli 
taljene som betyr noe? J«

går rundt med vrangfores 
linger om en viktig epoke i 
historie.
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bet
nytter
At studenten av i dag er uenga
sjert og lite aktiv er ikke akkurat 
nye ord. Heller ikke de unges 
svar: - det nytter ikke å gjøre 
noe, derfor er det like greit å la 
være.

Heldigvis skjer det saker som 
undergraver disse påstandene. 
At vi i dag kan nyte godt av 
studentrabatt på bussen skyl
des innsatsen fra ivrige studen
ter som ikke godtok behandlin
gen de fikk hos Tromsbuss. Da 
selskapet nektet å gi studentra
batt, satte ildsjelene opp egne 
busser som trafikkerte streknin
gen universitetet - sentrum. 
Kjempesuksess, og gjett om pi
pa fikk en annen lyd hos ledel
sen i Tromsbuss. Tenk på det 
neste gang du reiser med buss 
for halv pris.

Internasjonalt seminar har 
arrangert to foredrag- / debatt- 
kvelder hittil i år, begge gange
ne med overfyllt lokale. Stu
dentene er med andre ord ikke 
så selvopptatte og sløve som de 
har fått rykte på seg for å være. 
De ansvarlige for Internasjonalt 
seminar har gjort en kjempe
jobb i år. Programmet er spen
nende og kvaliteten er høy, men 
det som gjorde utslaget var at 
seminaret ble flyttet til byen 
(noe som vel viser hvor et nytt 
studenthus bør plasseres).

For ikke mer enn halvannet
år siden lå studentsamfunnet i 
Tromsø dødt. Heldigvis grep 
noen fatt i saken, og det kan vi 
være takknemlige for i dag. Nå 
har vi blant annet fått kafé i Bo
degaen og masse bra konserter i 
byens beste konsertlokale.

Samfunnets problem hittil har 
vært manglende oppslutning på 
en del av arrangementene. Det 
må være litt bittert å legge ned 
masse arbeid for så å se at stu
dentene ikke støtter opp om ar
rangementene (for eksempel 
Trang Fødsel-konserten i høst). 
Under solfesten ble jeg mektig 
imponert over hvor profft alt 
ble tatt hånd om. Booking av 
band, rigging av utstyr, mat til 
arbeiderne, organisering av 
vakthold, og så videre. Å få tu
sen mennesker inn og ut av MH- 
bygget smertefritt er jo en pre
stasjon i seg selv. All honnør til 
samfunnet og dets medhjelpere 
for innsatsen. Jeg håper folk 
fortsetter å kjenne sin besøkel
sestid og får med seg Wanna- 
dies.

15^

Og nå: Slanking
Her om dagen gikk det opp for 
meg. Og det var faktisk litt ve
modig. Vel, som mann burde 
man egentlig bare være glad. 
For: Menn! Vi er i ferd med å se 
7,4 tonn godt norsk kvinnfolk 
gå opp i svette. For de slanker 
seg. Det vil si; de sulter seg. Og 
de trener. Så det renner. Er ikke 
dette sløsing med vår nasjonale 
realkapital? Vi burde koble opp 
et aggregat til alle ergometersy- 
kler og vektmaskiner for å gjen
vinne all den kvinnelige energi 
som forsvinner ut ventilasjons- 
systemene på helsestudioene, 
og inn i Tromsøs vintermørke på 
sene kveldstimer. For hvor blir 
vel 7,4 tonn kvinnemenneske 
av? For så mye er det faktisk:

Hvis hver annen forspiste 
kvinne i dette landet slanker seg 
etter jul, blir det 1,1 millioner 
kvinner. Vi vet at norske kvin
ners gjennomsnitts vekt er 67 
kg, og vi er vel ikke urimelige 
hvis vi sier at hver tar av cirka 
10 prosent av brutto vekta. Alt
så: 67 deler på 10 ganger 1 100 
000 = 7,37 tonn. Hvis vi igjen 
deler dette på gjennomsnitts- 
vekta, finner vi ut at dette ut
gjør 110 000 kvinner. Det ville 
faktisk ikke blitt ungkarer igjen 
i dette landet, hvis vi fordelte 
disse. Og hvis vår populasjon 
hadde vært normalt fertile, ville 
vi økt fødselsoverskuddet.

Nå importerer vi leger fra

Danmark, Sverige, Tysk
land ja, til og med indere 
kommer hit opp. Hvor 
mange leger er det vi 
mangler. Tusen? Totu
sen??. Hvis våre nye par 
hadde fått 1,8 bam hver 
(som man får ifølge sta
tistikken), ville vi raskt ha 
198 000 potensielle leger 
i Norge.

Ja, hvis bare 2 pro
sent faktisk hadde blitt 
leger, ville hatt 3960 nye 
leger om noen år. Og da 
kunne vi ha sendt tys
kerne (iallfall) hjem igjen. 
Nå vil kanskje noen ar
gumentere om barneha
geplasser osv., men det 
faller selvfølgelig på 
steingrunn med den nye 
kontantstøtteordningen i 
minne.

Smi mens vommen er 
dvask!

Uansett: Noen skor seg på over
flødig ribbefett. Ukebladene har 
skjønt det. De smir mens vom
men er dvask.

Og det de smir er slankebilag 
og slankeoppskrifter. “Gå ned i 
vekt, men ikke opp” og i mente, 
sier de. Et ukeblad fortalte med 
serbiske krigstyper: “Tenk deg 
slank!”. Nå kom aldri jeg lenger 
enn til forsiden, men jeg så raskt 
for meg menyen:

FROKOST:
Tenk lett på 1 skive tørt brød 

uten smør. La tankene streife en 
kopp kaffe med en tenkt sukker
bit.

LUNSJ:
Prøv å la være å tenke på alt 

som har med karbohydrater å gjø
re. Tenk godt over 8 gulrøtter

MIDDAG:
I dag prøver vi å se for oss 2 

grønnsaksburgere og to poteter. 
Hvis ikke dette er nok, så tenk

for deg selv: En dobbel Wh: 
per Cheeze. Men husk: uten i 
teagurk.

KVELDS:
. .faller desverre ut, men It 

deg tidlig og drøm godt <pg 1: 
ge om tomatsalat uten dress:

Velbekomme.

PS. For en noe mer håndfast' 
ny, viser jeg til herværende: 
eminente matspalte.

Av Aslak Haansk

Ondskapsfullt opphav
Hal Sirowitz: 
«sa mor» 
Diktsamling 
J. W. Cappe
lens Forlag, 
1997
I oversettelse 
av Erlend Loe

Det er ikke så rent lite
mødre kan få lirt av 
seg, bare de bryr seg 
nok. Hal Sirowitz vet 
det meste om emnet - 
og enda litt til.

Bokhøsten -97 hadde mye å by 
på, og i trengselen av kjente 
navn, dukket en (skitten) liten 
perle av en rød bok opp. Om den 
fikk nok oppmerksomhet skal 
være usagt, men kjennere av Er
lend Loe visste å renne ned bu
tikkene. Loe kom over diktsam
lingen ”Sa mor” av Hal Sirowitz, 
på besøk i New York i 1996, og 
bestemte seg raskt for å spre det 
vanvittige budskap.

Absurd og bisarr
Den 76 sider korte boka innehol
der en lang rekke formaninger 
fra mamma, men selv om pappa 
og kjæresten også slenger med

Ingen flere fødselsdager
Ikke lek med paraplyen i butikken, 

sa Mor. Det er så mange glass med spaghettisaus 
over hodet ditt, og de kan falle på deg

& du kan dø.
Da vil du ikke kunne gå på festen i kveld, 

eller til bowlinghallen i morgen.
Og i stedet for å feire fødselsdagen din 

med brus og kake, blir vi hvert år nødt til å 
markere dødsdagen din med te og kjeks.

Og din far og jeg vil ikke kunne spise 
spaghetti lenger, fordi marinarasausen 

kommer til å minne oss om deg.
— Utdrag fra «sa mor»

leppa, er det så definitivt mam
ma som roper mest og høyest; 
derav tittelen. Og stakkars Hal; 
en guttunge og senere ung mann 
hvis mamma vet hva oppdragel
se er, eller kan være. Mens mam
maer flest ville si til poden at nok 
er nok, og gjør du det så får du 
juling, går Hals mor mer inngå
ende til verket ved å utrede alle 
mulige og umulige, absurde og 
bisarre konsekvenser av søn
nens handlinger, om de er allere
de utførte eller i fare for å bli det.

Enkelt språk
Det er ingen ordinær diktsam
ling Sirowitz har skrevet. Her fins 
ingen rim eller rytme, bare korte 
og lengre formaninger kledd i et 
enkelt og direkte språk, uten 
unødvendig billedbruk. Tonen 
er rett frem og rett på sak, og 
ingenting pakkes inn og gjøres 
vanskelig for leseren. I så måte 
er det likhet mellom forfatter og 
oversetter av ”Sa mor”, som beg
ge kan synes å dyrke det naivt 
enkle og lett tilgjengelige språk. 
At Sirowitz treffer en streng hos 
Loe, er derfor slett ikke overras
kende.

”Mor sa” er blitt en morsom 
bok, en tragisk historie og en 
slitsom opplevelse. En beskrivel-

Ha.1 Sirowit»

sa mor
dikt

Krtend Lo»

Coveret til «sa mor» er 
egentlig rodt.

se av en morskjærlighet ci 
beskytterinstinkt som er kut 
over grensen for det nonW 
akseptable, en galskap soff 
uttrykk i absurde og nesten 
verterte formaninger fra em 
til hennes sønn. ”Sa mor”er 
hagelig komisk, og egner se? 
til å leses i ett jafs da den W 
fordøyelse. Det er mye som 
svelges ned, trass i bokas; 
reise. Og vær sikker; mon 
ikke så ille likevel.

Av Ellen Kongj

j
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What’s the story - HOPE & GLORY?
Etter å ha vært vitne til 
slik hjerteskjærende 
dramatikk er det viktig 
å ikke la følelsene 
ligge ubearbeidet. 
Dette er vår erfaring 
etter mange lange år 
som aktive ’’soapies”. 
Enkelte hendelser i 
’’Hope & Glory, episo
de 117” blir mer le
vende for oss enn 
andre. En gjennom
gang av disse vil 
utvilsomt føre til ny 
innsikt!

Maria Fallon Fredriksen 
og Birgitte Sammy Jo 
Fredriksen (tekst) 
Cesilie Knoph Berg (foto)

Tirsdag 3. februar var det pre
miere på kabinett teaterets 
oppsetning av såpeoperaen 
’’Hope & Glory, episode 117”.

Det er College reunion på 
hotellet ”My home-my hotel”. 
Hotelleieren Jeff og hans util- 
fredstilte diva-kone Mikaela er 
i arrangørkomiteen. Det er og
så Billy Bob som møter igjen 
sosialantropologen Susan, 
hans ungdoms store kjærlig
het! Etter hvert som gjestene 
dukker opp starter forvikling
ene. Mikaela, legen ved ’’Ho
pe & Glory” klinikken, Bran
don, og Susans onde enegge
de tvillingssøster går inn for å 
ødelegge det gryende forhol
det. Glattere går det når Doris 
kommer ut som transseksuell 
og finner tilbake til sin mann 
Jhonny, De oppdager at kjær
ligheten er kjønnsløs!

Plastikkirurgen Ridge, tror 
han har ramponert Charises 
ansikt i narkorus. Etter dette 
starter han et nytt liv som se
kretær i AA. Charise dukker 
sprudlende opp på festen med 
sitt vansirede ansikt. Til alles 
forbauselse er hun takknemlig 
for at Ridge ga henne ’’stygg- 
heta i gave”.

Den mystiske forførersken 
Lula entrer etter hvert festen. 
Hva gjør hun her? Er hun en 
av dem?

Ja! Hun er den grå musen 
fra college tiden som satt ved 
siden av Ridge i biologi timen, 
og som han sviktet på prom- 
night. Bitter, sinnsforvirret og 
iført nok sprengstoff til å ut
slette dem alle! Ved å late som 
om han alltid har vært opp
slukt av Lula, klarer Ridge nes
ten å unngå den definitive tra
gedie.

Paytons mann, Dick, får det 
hele til å smelle. Han har lig
get i koma og vært heller slapp 
de siste årene. Med ett står 
han der! Hans brå entre får 
Lula til å trykke på knappen. 
KA-BOM!!!

Boblen som brast
Det er sikkert flere enn oss som

Det er tøft å
være 
’’...kvinne 
innestengt i 
en manns- 
kropp 
utkledd som 
kvinne med 
en mann som 
ikkje e en 
mann engang 
men bare en 
gutt.” 

føler at denne brutale bortgan
gen til våre helter er vanskelig 
å takle! Det er jo ikke hver dag 
man opplever at en såpeopera 
faktisk slutter - og i et så tidlig 
stadium. Det er naturlig at et 
tomrom vil oppstå. Derfor: Mur 
igjen ditt tomrom! Disse fem 
råd vil hjelpe deg på veien:

1. Følg Susans renselsespro- 
sess ved å gå inn i dere selv. 
Husk: Det bor en soap i oss 
alle!

2. Prøv Ridges alternative 
pusteteknikk når det stormer 
som verst!

3. Ta en lapp over det ene 
øyet - og vips: 50 % av den 
harde virkelighet forsvinner!

4. Spis deg glad!
5. Bær din banan med stolt

het!

Folkelig lyrikk-kveld
Tirsdag tredje februar ble den 
første lyrikk-kvelden arrangert 
på Jernbanestasjonen. Den 
skulle begynne klokka åtte. Da 
var det tomt. Men etter hvert 
som ryktene gikk fyltes det 
opp.

Ragnhild Vik Nilsen

Initiativtager til denne kvelden var Cecilie 
Torset, sjøl hobbypoet og dessuten ansatt 
på Jernbanestasjonen. Gjennom jobben vis
ste hun at det fantes en del mer eller mindre 
litterære skrivebordsskuffer rundt om i by
en. Hun syntes det var rart at det ikke fantes 
noe lyrikkmiljø, og fikk ideen til denne åpne 
og uformelle kvelden.
Kvelden ble lang og spekka med både hu
mor og alvor. Her var Dagny Antonsen - 
“The Queen of Poetry”, stamgjester på ute

stedet, folk fra Litterære Drypp og andre. 
Folk skreik ut desperasjonen sin i mikrofo
nen eller hviska stille inn i den.
Det ble en helt spesiell kveld, en kveld uten 
sjølhøgtidlighet, men med masse latter og 
folkelig humor. Her var noe for enhver smak. 
Planen er at dette skal bli et månedlig arran
gement hvor vanlige folk kan lese sine dikt 
og synge sine viser for et lite kresent publi
kum. En ting er i alle fall sikkert: Tromsø 
trenger et slikt arrangement!

Homofile adopterer barn
18. februar er det duket for Norgespremiere i Tromsø. Stykket 
’’Patrik 1,5” handler om to homofile som adopterer et barn.
Det homofile paret tror de skal adoptere en 
baby, men får i stedet en halvkriminell 15- 
åring. Etter å ha forberedt seg mentalt på å 
bli småbarnsforeldre tar det litt tid å fordøye 
at Patrik ikke er en baby. Stykket handler om 
oss; her og nå. Om våre forventninger og

vrangforestillinger og mye annet. Vi blir vit
ne til et lite hverdagsdrama med alvorlige 
undertoner og kjappe replikker.

’’Patrik 1,5” er et varmt og ironisk stykke 
skrevet av Michael Druckner. Det har vært 
fremført med stor suksess både i Sverige og

Danmark. Ingolf Karinen og Hans Jacob Sand 
er det homofile paret som får adoptere Patrik. 
15-åringen spilles av debutanten Bjørn H. 
Moan, som tidligere har medvirket i spillefil
men ’’Insomnia”. 18-20 februar vises stykket 
i Rådstua teaterhus i Tromsø, før det skal 
videre på en landsomfattende turne i regi av 
Riksteateret.

«In the home of the brave and the land of the free»
Glamour, skjønnhet, ’’plenty av 
cash”, evig ungdom, karriere og 
farvesprakende cocktailer er ba
re småsnacks for våre såpestjer- 
ner. Utroskap, impotens, porno, 
kjønnsforveksling, narkotika, al
kohol og piller blir de derimot 
store og sterke av! Vi sluker de
res verden rått, og deres opptu
rer og nedturer blir våre!

Vi så lenge at det var noe an
nerledes ved Doris - noe plaget 
henne! Da svaret kom - hun var 
transseksuell - ble vi litt usikre. 
Dette hadde vi ikke trodd! Først 
etter at Doris så fint uttrykte: 
”Vår kjærlighet e så sterk at det 
spille ingen rolle ka slags kjønn 
vi har”, skjønte vi hvor tåpelige 

V____________________________  

og fordomsfulle vi hadde vært. 
Ordene festet seg i vår bevisst
het og spredte nye bølger av tro 
på The American Dream! Visste 
vi det ikke..., man kan lære lære 
mye av en god såpe!

Et om mulig bedre eksempel 
på at det kan spire og gro av 
også karrig jord, fant vi i Susan: 
Ut av hennes grimme fortid i por- 
nobransjen har det vokst stor 
selverkjennelse, godhet og ak
sept. For Susan er det meste helt 
normalt. Det er vel ikke underlig 
at nettopp denne blomst av en 
kvinne er vår favorittkarakter og 
forbilde! Ta henne med deg i ditt 
drivhus, Billy Bob! Lev der i 
symbiose - dere er heltene våre!

At skjønnheten kommer 
innenfra er noe vi har hørt man
ge ganger før. Men Charise il
lustrerte denne sannheten på en 
overbevisende måte! Endelig 
skjønner vi at det er ’’hope” om 
’’glory” for oss alminnelige men
nesker også. Kanskje helter som 
Ridge og Jeff er innenfor vår rek
kevidde likevel?

Dans med oss Ridge! Som du 
danset med Lula!

Men hvorfor gjorde du det 
Lula - uten forvarsel om at dette 
var siste episode. Trengte du å 
hevde deg selv, på bekostning 
av den amerikanske drømmen? 
Søren klype, så lumpent!

________________________ 7
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The Wannadies. PRESSEFOTO

Wannadies’ HIT!

Jelly Belly Band: "In Exile”
Utgrtt uten plateselskap

Den 14. februar kom
mer en liten sensa
sjon til vårt ringe 
universitet. Svenske 
Wannadies, som står 
bak slagere som 
’’Hit”, ’’Shorty” og 
’’You And Me Song”, 
tar turen opp til Trom
sø. De har lyst til å 
synge og spille for 
oss!

Håvard Bråthen

Mange kjenner The Wannadies 
gjennom den litt Cardigansakti- 
ge hit’en ’’You and Me Song” 
som var med på soundtracket til 
storfilmen ’’Romeo og Juliet”. 
Andre kjenner dem gjennom de
res foreløpig siste plate, ’’Bagsy 
Me”, en ytterst sjarmerende og 
fengende blanding av power-pop 
og amerikansk gitarrock, tilsatt et 
kryddermål jazz og en liten knivs- 
odd punk. De er kjempehippe i

WANNADIES-KONKURRANSE!..
Leser: Konkurranse? Så moro! 
Utropia: Ja, i anledning Wan- 
nadies-konserten gir vi bort to 
gratisbilletter til ditto superhel- 
dige personer!
L: Hva må jeg gjøre?
U:Bare svar på dette enkle 
spørsmålet:
Hvilken link er det mellom Wan
nadies og Leonardo Di Caprio?
a) De har felles onkler
b) Filmen ’’Romeo og Juliet”

England, og musikkavisen NME 
har to ganger gitt Wannadies- 
singler den høythengende æres
betegnelsen Single of the Week. 
En periode gikk videoene til ”Hit” 
og ’’Shorty” samtidig på såkalt 
’’heavy rotation” på MTV. Med 
andre ord; det er en populær gjeng 
som håper på en verdig avslut
ning av sin mini-Norgestumé her 
i Tromsø.

Prøv noe nytt
Men dersom man ikke har hørt

n
c) Leonardo Di Caprio spiller 
munnharpe i Wannadies 
L: Hvor sender jeg svaret?
U: Send oss en mail, ring oss, 
faks oss, eller vær så ludditisk 
og teknologifiendtlig at du rett 
og slett stikker innom oss på 
glassburet*med en lapp (adres
se, tlf.nr. etc. står nederst på 
bakerste side). Lykke til! Og 
takk for oppmerksomheten! 
L: Selv takk!

om dem, hvorfor i all verden skal 
man komme da?

- Det er massevis av gode 
grunner til det, sier Victoria Jons
son i Samfunnet.

- Det må jo være morsomt å 
prøve noe nytt. Dersom dette ar
rangementet går bra vil det dess
uten åpne for flere konserter, til 
og med med større internasjona
le navn. Billig øl er det også! Ikke 
la denne sjansen gå fra dere. Det
te kan bli fryktelig gøy!

Tromsøbandet Jelly Belly 
Band er et freskt band. De gikk 
rett i studio etter debutkon-' 
serten i 1997. Nå er de ute med 
en 4-spors cd som allerede 
har fått merkelappen “mørke- 
tidspop”.

Et lokalt band, uten plate
selskap i ryggen, og med en 
pressemelding med følgende 
tekst: “Jelly Bellys musikk har 
klare referanser til britpop- 
band som Radiohead og Sue
de. med skranglete lydbilde 
som kamuflerer briljante melo
di linjer”, virket ikke overbevi
sende.

Overraskelsen ble derfor 
stor da det viste seg at dette 
var absolutt hørbar musikk, til 
tross for at de har rett i at lyd
bildet er skranglete - sjarme
rende skranglete! De fire låte
ne er i utgangspunktet for lite 
til å kunne gi en klar dom av 
bandet, men de gir en klar pe
kepinn om hvor bandet vil. De 
har ikke falt i fella ved å over

Vanessa-Mae: "Storm”
EMI

Vanessa-Mae har sine helt 
klare kvaliteter. Hun har et ut
seende som kan ta enhver med 
storm. Hun bruker sin fiolin med 
større enkelhet enn de fleste 
andre bru- 
ker sin Cd- | 
spiller. 
Dessuten 
synger 
hun bra, 
både på 
fransk og 
engelsk. ------------- -
At hun er
glad i musikken sin er det in
gen tvil om. Hun sier selv at 
det hun har sansen for. det vil 
hun spille. Og dama har tyde
lig vis sansen for mye. Det 
spenner fra klassiske verk til 
rock, fra Bach til Paige. Uan
sett hva hun spiller så gir hun 
det et rocka preg. Denne spen
nende innfallsvinkelen til mu
sikken på tvers av alle sjange- 
re, gjør at hun i stil ligger mile

Kristin Hersh: Strange Angels 
4AD/MD

Kristin Hersh, tidligere sjef i 
smålegendariske Throwing 
Muses, er nå ute med sitt an
dre soloalbum.

’’Strange Angels" er enda 
mer sparsommelig i effektene 
enn sin roste forgjenger. 
’’Hips and Makers". Det er 
Kristin og hennes akustiske 
gitar, en varsom stryker, for
siktig klimpring på et piano 
og av og til et varmt orgel i 
bakgrunnen. Og akkompag
nert av dette; vakre og von
de tekster om kjærlighet, hat, 
desperasjon, Jesus og brenne
vin. Det er veldig fint og trist 
på en gang. I forhold til debut- 
plata, som fikk en liten singel- 
slager med ’’Your Ghost" (en 
duett med Michael Stipe fra 
REM), har ikke ’’Strange An

døve lytteren med lyd for å skju
le sine svakheter, i stedet ha
de vist hvem de er med lav
mælte, men kraftfulle melodier 

med bemer- 
UJ . kelsesver- 
“ ; dig gode 

_ tekster. Lå- 
• tene spen- 
; ner fra be- 
„ hagelige 

melodiøst 
låter, via er 
mer mar

kante britpoplåt til ballader ‘ 
The Fugitive”. Hele tiden ev
ner bandet å holde seg under 
huden med sine dype toner og 
gode tekster. Denne plata bur
de komme et større publikum 
til gode. Heldigvis har flere av 
byens platebutikker kjent sin 
besøkelsestid og tatt inn pla
ta. Jeg er i alle fall sikker: Jeg 
skal på en av Jelly Belly Bands 
konserter på Middagskjelleren 
13. og 14. februar!

Av Asgeir Larsen

vidt fra vår egen Arve Tellef- 
sen. Hun skriver også en del 
av musikken sin selv. Her sy
nes det klart at hun henter mye 
inspirasjon fra en del 70-talls- 

legender, slik som Emerson 
Lake & Palmer og Deep Pur
ple.

Platen gir totalt sett et po
sitivt inntrykk, til tross for ai 
det finnes noen irritasjons
momenter. Enkelte av spore
ne blir litt for ensartet og for
utsigbare. Dette til tross for 
at hun har en frisk spillestil 

og gode arrangører. Det er vei 
kanskje noe av utgangsmate- 
rialet som etter min smak ikke 
egner seg til denne type mu
sikk.

Alt i alt er dette en spen
nende miks av klassisk og rock 
som vil kunne være en døråp
ner for mange inn til den klas
siske musikken.

Av Asgeir Larsen

gels” noen øyeblikkelig iøre
fallende låter. Derimot vokser
den for hver gjennomhøring. 
Nye favoritter dukker stadig 

opp. Strå- 
lende 

£ "Rock 
Cand) 
Brains” 
som hand
ler om
skummel

-....... •—— sopp og å
brenne 

ting. "Gazebo Tree” som er fy lt 
til randen av angst og så hjer- 
terivende at selv Jon Michelet 
ville ha grått som en liten gutt. 
Alt i en kledelig lavmælt drakt. 
Et deilig og litt fælt pustehull i 
alt kjas og mas.

Av Håvard Bråthen
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Pratsom president - privat
Hun kan ved 
første øyekast se 
ut som en djevel, 
men egentlig er 
hun en engel. Slik 
ble vår nye sam- 
funnspresident 
beskrevet en sen 
kveld. Selvfølge
lig blir man litt 
nysgjerrig på en 
djevellignende 
engel, så Utropia 
tok en prat med 
Johanne Skoe 
Jakobsen.

Johanne: Ei jente med bein i nesa - og ofte en sigarett i handa.

^avn: Johanne Skoe Jakobsen 
Alder: 25 år
Studerer: Psykologi
Resident i studentsamfunnet

Kjersti Nielsen
Vegard Bønes (foto)

En betingelse hadde Johanne for 
intervjuet, nemlig at det skulle 
finne sted i Bodegaen.

- Det er mitt hjertebarn, sier 
hun, Og det tror vi så gjeme. Det 
ersom regel der man finner hen
ne, svinsende rundt med kaffe
koppen og en røyk i hånden. 
Eoran eller bak disken.

Når vi vel sitter i Bodegaen 
tar det ikke lang tid før under- 
tegnede merker at Johanne er et 
enkelt intervjuobjekt, pratsom 
s°m hun er. Hun forteller villig 
Vekk om Samfunnet, studenten- 

gasjement og sitt forhold til 
Tromsø.

Ønske om Tromsø
På spørsmål om hvor hun er fra, 
kan hun ikke gi noe entydig svar. 
I sitt 25 år lange liv har hun bodd 
mange forskjellige steder. Fra 
Flekkefjord i sør til Kirkenes i 
nord, med stopp i blant annet 
USA og Telemark. Når noen 
spør sier hun allikevel at det er 
Oslo som er hjemstedet.

Høsten 1996 ankom hun Trom
sø. Hun har aner her, og ønsket 
dessuten å komme seg litt vekk 
fra Oslo. Da hun kom opp, var 
meningen at hun bare skulle 
være her i et og et halvt år, nok 
til å ta ex. phil, og grunnfag i 
psykologi. Nå viser det seg at 
hun trives så godt her i byen at 
hjemreisen er utsatt på ubestemt 
tid.

- Å sette opp en avreisedato 
nå er uaktuelt. Jeg tar et år av 
gangen, sier hun.

Drømmer
Dette semesteret skal hun ta opp 
igjen psykologi 2 og hun følger 
kanskje med på mellomfaget. En 
gang var planen å følge i sin fars 
fotspor og begynne på embets
studiet, men det har hun kastet 
fra seg nå.

- Håpet er å ta grunn- og mel
lomfag i engelsk, og deretter 
komme inn på oversetterstudiet 
i Kristiansand, sier hun litt drøm
mende. Jeg har alltid vært glad i 
å skrive og har en gedigen haug 
journaler og dagbøker hjemme.

En annen drøm Johanne bæ
rer på er å en gang få muligheten 
til å åpne sin egen kafé i Oslo. 
Hun er et utpreget kafémennes- 
ke og elsker kaffe.

- Etter å ha prøvd , har jeg 
innsett at det akademiske liv ikke 
er noe for meg, sier hun etter
trykkelig, det er nok andre ting 
som passer bedre for meg. I en 
alder av snart 26 år burde man 
nok se til å peile seg inn på et 
spor, utdanningsmessig, men 
jeg føler ikke at jeg har dårlig tid.

Engasjert
Helt fra første start i Tromsø har 
Johanne vært en engasjert stu
dent. Det første semesteret var 
det Utropia hun var involvert i, 
og da arbeidet før UKA 97 tok til 
ble hun raskt engasjert i PR-ar- 
beidet. Derfra var veien til stu
dentsamfunnet ikke lang.

Hun har vært innom PR-kon- 
sulatet, konsertkonsulatet og 
vært senator for Café Bodega. 
Forrige semester var hun en av 
ildsjelene som med stor iver star
tet opp kafévirksomheten i Bo
degaen igjen.

- Jeg er så glad for at det går 
så bra der nede i kjelleren som 
det gjør nå, for kaféen betyr vel
dig mye for meg, smiler hun og 
vender nok en gang tilbake til 
sin kafédrøm.

Utfordring
Etter å ha tatt på seg vervet som 
samfunnets president står Johan
ne nå foran ett års jobbing. Hun 
er fullstendig klar over at det kan 

bli hardt og tøft.
- Det er mye å ta fatt i og 

gjøre, og jeg gleder meg til dette 
året - det blir en utfordring, sier 
hun entusiastisk.

Engasjement koster, og det er 
vår nye president smertelig klar 
over; eksamen før jul gikk ikke 
bra, men det plager henne ikke 
nevneverdig.

- Det å være aktiv er noe jeg 
selv har valgt, det er mine priori
teringer som har ført til at jeg nå 
må ta opp en eksamen. Men det 
er slik jeg vil ha det, det er dette 
som er min greie, sier hun. Jeg 
elsker å være med og arrangere 
konserter og ordne og fikse, og 
når jeg har brukt så mye tid på 
det, må jeg bare ta konsekven
sene av det selv. Men det er 
selvfølgelig trist at studenter blir 
straffet for å være engasjert. Det 
skremmer nok en del studenter 
bort fra utenomfaglige engasje
ment.

Godt miljø
Det er ikke gitt alle studenter å 
være fornøyd med en lesesals- 
tilværelse, og Johanne er en av 
dem. Hun sier at lesesalen ikke 
er nok for henne - hun må være 
med på ting for å kunne si at hun 
har det bra.

Johanne kan nesten ikke få 
fullrost miljøet i samfunnet, det 
er her hun har mange av sine 
beste venner i Tromsø, og hun 
sier de er som en stor familie. En 
fantastisk gjeng å jobbe med. 
Men samtidig synes hun det er 

viktig å poengtere at det ikke er 
et ekskluderende miljø. Alle nye 
som vil ta i et tak for samfunnet 
er mer enn hjertelig velkomne, 
og de vil bli tatt godt imot, forsi
krer hun. Ingen jobb er for liten. 
Bare det å henge opp plakater 
rundt om på universitetet er en 
stor og viktig oppgave.

Sosial
En time med Johanne går fort. 
Hun skravler ivrig ivei, og man 
skal være rask for å få skutt inn 
noen ord.

- Mine beste venner ville nok 
sagt at jeg er veldig pratsom, og 
de har absolutt rett, ler hun. Jeg 
er et veldig sosialt vesen, og det 
er ikke tvil om at gode venner er 
noe av det viktigste i tilværelsen 
min. Men allikevel har jeg også 
et stort behov for å være alene 
noen ganger. Jeg kan mure meg 
inne på hybelen min i lang tid og 
bare høre på musikk og skrive, 
fortsetter hun og legger lettere 
ironisk til at da er det ypperlig å 
bo i Hamna.

Hun kategoriserer seg selv 
som en sosial, åpen og ærlig per
son, men legger også vekt på at 
hun har private sider. - Man må 
ha noen hemmeligheter, smiler 
hun lurt, det er ikke sunt å la folk 
få vite alt om seg selv.

Johanne Skoe Jakobsen har 
hoppet med bena først inn i et 
krevende verv, men tror det kom
mer til å gå bra.

- Med et så flott presidie i 
ryggen som jeg har, skal vi nok 
klare det, sier hun optimistisk.
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Barna vi ikke forstår
Den klassiske oppfatninga av autisme har vært at barnet har trukket inn 

i seg selv. En av årsakene til dette, mente man, var en kald og følelsesløs 
mor. Utfra dette synet oppsto uttrykket ’’Glasskulebarna”, da man men

te autisten "omgav seg med et skall”.

Tema: Autisme - et 
myteomspunnet 
syndrom

Marianne Søndmør

Diagnosen autisme har en kort 
faghistorie. Autisme ble første 
gang beskrevet i 1943 av den 
amerikanske legen Leo Kanner 
på grunnlag av såkalte kliniske 
observasjoner. Kanner satte opp 
en liste med nødvendige kjen
netegn på autisme som blant 
annet innbefattet sosial isolasjon 
og manglende interesse for an
dre mennesker, normal intelli
gens og fravær av skader i sen
tralnervesystemet. Først mange 
år senere, i 1970, fant man ut at 
autisme kan være forårsaket av 
en spesifikk kognitiv (fomufts- 
bestemt) disfunksjon. Disse 
oppdagelsene avviste det råden
de synet på autisme som en tid
lig form for schizofreni, og rettet 
søkelyset mot den sentrale rol
len som mangelfull evne til å ten
ke abstrakt og skape mening har.

En kan nærme seg autisme på 
flere nivåer blant annet på det 
nevrobiologiske, atferdsmessi
ge, nevropsykologiske eller kog
nitive. Nevrologiske resultater 
viser at autisme er et medfødt 
syndrom som opptrer i løpet av 
de første leveårene. Omlag 5-6 
av 10.000 mennesker er autister. 

Hyppigheten blant gutter er fire 
ganger så høy. I Norge er det 
ca.2000 autister.

I USA har over 400.000 men
nesker en form for autisme, og 
det rangeres som det tredje mest 
utbredte syndromet, faktisk mer 
utbredt enn Down syndrom. 
Autisme rammer den delen av 
hjernen hvor resonnement, so
sial samhandling og kommuni
kasjon forekommer. Karakteris
tikken og symptomene til autis
me er variable og sammensatte. 
Selv om autisme betegner en 
særegen adferd, kan to autister 
oppføre seg totalt forskjellig.

Bameautisme (infantil autis
me) og Aspergers syndrom (høy 
intelligens) er ulike former for 
autisme. Atypiske former for au
tisme og psykisk utviklingshem
ming med autistiske trekk fore
kommer også. Nyere psykolo
gisk forskning på autisme har 
revolusjonert vår forståelse av 
syndromet. En utbredt teori, 
’’theory of mind” fokuserer på 
problemet som høytfungerende 
autister har med forestillingsev
ne og evne til å tillegge seg selv 
og andre såkalte mentale tilstan
der og skjønne at andre kan tro, 
vite eller tenke noe annet enn 
det de selv gjør i øyeblikket. I 
tillegg til ’’theory of mind”-teori- 
en fins det også andre viktige 
psykologiske teorier.

’’Tenk deg at en vilt fremmed 
person fra en annen planet spør 
deg hva en appelsin er for noe. 

Du svarer kanskje at det er en 
frukt, noe en kan spise. Eller du 
beskriver den som rund med 
oransje skall som må skrelles av 
før frukten kan spises. En annen 
fremstilling er at du beskriver 
dens sammensetning, i form av 
vann, sukker og fargestoff, og 
nevner at den er spesielt rik på 
vitamin-C, at den inneholder be
stemte mineraler osv. Måten du 
svarer på er avhengig av hva du 
tror den som spør ønsker å vite: 
Har den fremmede aldri sett en 
appelsin før? Vil han vite hva 
den inneholder av næringsstof
fer? Er vedkommende bare nys
gjerrig eller har vedkommende 
hørt om ’’Kjærligheten til de tre 
appelsiner”? og vil vite om en 
appelsin kan tillegges ’’mentalis- 
tiske” egenskaper? Eller...

På samme måte som med ap
pelsinen kan det gis forskjellige 
svar på spørsmålet ”Hva er au
tisme?”

Årsaken til autisme
Autisme er forårsaket av biolo
giske og nevrologiske ulikheter 
i hjernen. Det er påvist skader 
og dysfunksjoner i hjernestam
men, i lillehjernen, i det limbiske 
system og i tinning- og panne- 
lappene. Funnene er ikke enty
dige og mye fremtidig forskning 
gjenstår. Hos barn med autisme- 
diagnose har en også relativt 
hyppig kunnet påvise kromo- 
somavvik. Forskere mener å på
vise en viss genetisk arvelighet 

selv om man ikke har funnet noe 
enkeltgen direkte knytta til au
tisme. Forekomsten av autisme 
hos søsken av autister er i følge 
forskere 2-3%, dette er inntil 50% 
mer enn i den øvrige befolknin
gen. Det viser seg at søsken av 
barn med autisme, som selv ikke 
er autister, har økt forekomst av 
kognitive og sosiale problemer. 
Søsken har 10 ganger større risi
ko for å få et autistisk barn enn 
andre. I tillegg bør det nevnes at 
det er vanlig med andre utvi- 
klingsforstyrrelser i familier med 
autistiske medlemmer. Autisme 
har ingenting med miljø å gjøre.

En eksakt årsak er fremdeles 
ukjent. Man tror at kvinner som 
har barnesykdommer under 
svangerskapet har risiko for å få 
barn som er autister. Oksygen
mangel til fosteret kan også væ
re en medvirkende årsak. Det er 
imidlertid langt frem til å forstå 
hvordan en skade på det nevro
biologiske plan kan føre til en 
rekke spesifikke symptomer som 
det en finner ved autisme.

Selv om det foreligger en be
tydelig mengde dokumentasjon 
på at autisme pg Aspergers syn
drom har en organisk opprinnel
se, må skadene og dysfunksjo- 
nene sees i sammenheng med 
’’miljøfaktorer”, som ulike virus 
som kan skade fosteret, miljøgif
ter, rusmidler og lignende.

Symptomene
Et bam som er autist har en til

synelatende normal adferd. Når 
barnet er 24-30 måneder gammelt 
oppdager foreldrene at språk og 
sosiale ferdigheter er svekkete!- 
ler totalt fraværende. En under
søkelse foretatt av Autismefor- 
eningen viser at om lag 40% .av 
foreldrene hadde fått mistanke 
før 1 årsalder om at moe var al
vorlig galt med barnet fra fødsel 
av. Foreldrene reagerer ofre på 
at barna synes å være fomøyd 
med å være alene og ikke søker 
kontakt med dem. Barna synes 
heller ikke å reagere på stemmer, 
bestemte lyder, og blir derfor of
te mistenkt for å være døve. An
dre symptomer er:

- Komm un ikasjønsvamka 
eller fravær av språk

- Overfølsomhet, for eksem
pel ovenfor støy

- Absurd sosial adferd, selv- 
stimuli

I de senere årene er det -stor 
mulighet for at barnet utvikler 
ppilepsi.

De beste beskrivelsene av au 
tistiske mennesker er det forel
dre og andre nærpersoner som 
har gitt. Foreldrene beskrive: 
også hvilke belastninger son 
hviler på familier og at det er 
vanskelig å få kvalifisert faglig 
hjelp. Det å fa medhold fra fig 
folk i at deres bam har en funk
sjonshemming er en mangeårig 
prosess for enkelte.

De fleste autister har vanske: 
med verbal og non-verbal køm 
munikasjon. De har en meitøif

Karakteristiske trekk ved autisme

Leker sjelden med andre

Stereotyp\ensidig lek

Ler og smiler uten grunn

Vi
Fiksert på gjenstander

n

Kan virke hørsel

Reagerer sterkt på forandringer

Avviser kroppskontakt
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setningsoppbygging, 

merkelige ordvalg og repe- 
tative setninger. Uvanlig 
respons på tiltale er van
lig. Selv om høytfungeren- 
de barn med autisme ofte 
har språkproblemer, synes 
ikke språket å være spesi
fikt skadet hos dem. Pro
blemet er vel så mye at 
språket ikke brukes kom- 
munikativt i sosial sam
menheng. Det er-viktig å 
vær klar over at hos en au
tist er de ovennevnte symp
tomene relaterte.

Atferd og Avvik
Nesten halvparten av au
tistiske voksne mangler ta
le. Autister som har en ty
pe språkferdighet kjenne
tegnes ofte ved:

- Ekkotale, barnet gjen
taren setning, ord som har 
blitt sagt i tidligere sam
menheng.

- Pronomenreversaler, 
feil bruk av pronomener i 
omtale av seg selv. For ek
sempel ’’Kåre gå på do” 
sagt av en gutt som omta
ler seg selv.

- Monologer, enkelte 
autister kan plutselig ram
se opp en eller flere mono
loger fra tv eller bøker, sagt 
av andre uten hensyn til 
sammenhengen.

- Monoton tale, ofte for
di intonasjonen er flat, li
ten betoning og svak tale- 
rytme.

- Selvstimuli innebærer 
for eksempel øyenblunk- 
ing, tungeklikking, klap
ping med hender og lignen
de. En ensidig og stereo
typ måte å leke på samt for
hold til objekter er også 
vanlig. Enkelte autister er 
aggressive og selvskaden- 
de.

- Fiksering vil si at bar
net driver en type stereo
typ selvstimuli over en 
lang periode. For eksempel 
kan ulike ’’fobier” eller ek
strem begeistring for en 
gjenstand opptre over da
ger, måneder, år (for eksem
pel ville et autistisk barn 
kun tegne kaptpin sabel
tann flere ganger om da
gen i et halvt år).

De fleste autister har 
problemer med forandringer i ru
tiner. Det er derfor helt grunn
leggende å følge et tidsskjema 
fra dag til dag.

Nyere forskning tyder på en 
svikt i evnen til å lese eller men- 
talisere andres tanker. Abstrakt 
tenkning for eksempel i form av 
’late-šom-lek”, eller evnen til å 
lyve for å lure noen, kan synes å 
være ett av de sentrale bevise 
pa at mennesker med autisme har 
vanskeligheter med å ’’mentali- 
sere”. Med unntak for autister 
som i tillegg har nedsatt syn, 
hørsel eller lignende, er det ikke 
funnet spesielle sansemessige 
avvik. Avvikene synes å være 
knyttet til seleksjonen av. sanse
inntrykk.

Behandling
ulike formene for autisme, 

spesielt infantil autisme, er som 
nevnt en relativt sjelden funk
sjonshemning. Det er anslått at 
en norsk gjennomsnittskommu-

Autistiske barn er barna vi ikke forstår.

ne på 5000 innbyggere til en
hver tid vil kunne ha 1-2 autis
ter. Dette innebærer at helseper
sonell får lite praktisk erfaring 
og kunnskap om infantil autis
me, noe som medfører at de kom
munale tjenestene må ha støtte 
fra spesialister som må være til
gjengelige fra den fylkeskommu
nale spesialisthelsetjenesten.

Medisinsk sett finnes ingen 
kurer som behandler ulikheter i 
hjernen forårsaket av autisme. 
Likevel eksisterer metoder og 
programmer som søker å forstå 
og hjelpe folk med å takle symp
tomene. Enkelte symptomer kan 
reduseres ettersom barnet blir el
dre. Det er derfor viktig å få stilt 
diagnosen tidlig for å få satt i 
gang treningsprogrammet hur
tigst mulig, slik at barna får et 
fullverdig tilbud og blir aksep
tert som mennesker med krav på 
den samme livskvalitet som an
dre. I Autismeforeningens un
dersøkelse var helsestasjonene 

bare i liten grad den instans som 
fant grunn til å undersøke barna 
og ta initiativ som førte til at di
agnosen til slutt ble satt. Dette 
til tross for at Norge er et av de 
landene i verden som har det 
best utviklede støtteapparatet for 
familier med sped- og småbarn. 
Mange hevder at det er umulig å 
stille diagnosen før fyllte 18 må
neder, da ’’alvorlige og omfat
tende språkproblemer” er vikti
ge kjennetegn på infantil autis
me. Usikkerheten rundt det å stil
le diagnosen må føre til større 
informasjon ovenfor det offent
lige (skoler, helsestasjoner og 
lignende).

Utfordring
Autistiske barn ser ikke ut til å 
lære av sine omgivelser på en 
naturlig måte, uansett hvilket om- 
sorgsmiljø de lever i. I stedet for 
å utvikle en vanlig sosial atferd, 
utvikler autistiske barn ofte av
vikende atferd.

Disse spesielle problemene 
har skapt nysgjerrighet og ført 
til en faglig utfordring både 
innen forskning og i praksis i 
forhold til atferd og læring. En 
av de første som prøvde ut at- 
ferdsterapeutiske teknikker i 
opplæring av autistiske barn, 
var Ivar Løvaas. Han viste at 
forekomsten av selvskading var 
avhengig av de konsekvensene 
som oppsto etter selvskading. 
Hvis barna fikk kos eller annen 
form for oppmerksomhet rett et
ter de hadde skadet seg selv, 
økte selvskadingen. I stedet for 
å gi oppmerksomhet til barn som 
skadet seg selv, forsøkte Løv
aas å ’’belønne” barna i en posi
tiv sammenheng. Denne endrin
gen ledet raskt til en dramatisk 
reduksjon av antall selvskaden- 
de episoder. I tradisjonen etter 
Løvaas har man formulert føl
gende forutsetning for å få best 
mulig resultat av arbeidet:

- Foreldre og nærpersoner får 

opplæring i atferdvitenska- 
pelig metodikk

- Opplæring skjer i bar
nets naturlige miljø

- Grunnleggende ferdig
heter, som å sitte i ro, må 
innøves.

- Opplæringen er direkte 
knyttet til hverdagslige fer
digheter

- Opplæringen starter tid
ligst mulig

- Dagen brukes planmes
sig og målrettet

- Foreldre, førskolelære
re og lærere får regelmessig 
veiledning av fagkyndige 
innen atferdsvitenskap, 
samt en jevnlig dialog mel
lom disse.

. Rettigheter
Vi vet at autistiske mennes
kers vansker kan rettes be
traktelig med god opplæ
ring. Blant de ting som fag
folk bør lære er at:

- Autistiske mennesker 
er også mennesker i utvik
ling.

- Autistiske mennesker 
er like ulike som andre 
folk.

- Autistiske mennesker 
blir født inn i ulike miljøer 
til ulike tider og preges av 
de ressursene familien og 
omgivelsene tilfører.

Det er først og fremst 
hensiktsmessig å se på au
tisme på et atferdsmessig 
nivå.

Hvert individ trenger per
sonlig oppfølging. Avlast
ning er et viktig tilbud. Både 
den fysiske og psykiske be
lastningen er en tøff påkjen
ning for enhver familie med 
et funksjonshemmet barn. 
Graden av selvstendighet er 
bestemt åv funksjonsnivå
et. Felles for de fleste er imid
lertid at et variert aktivitets
nivå avhenger av systema
tisk opplæring og at andre 
strukturerer dagen for dem.

Målet for arbeidet med 
autistiske mennesker er:

- opplæring med livslangt 
perspektiv (variasjon og 
kontinuitet)

- muligheter til å fungere i 
bolig og arbeid

- størst mulig grad av 
selvforsørgelse

- et tett kontaktnett i nær
miljøet

- opprettholdelse av familie
forhold

Fortsatt gjenstår omfattende 
forskning og utredning rundt au
tisme. Her ligger en utfordring til 
Universiteter, høyskoler, KUF, 
fylke og kommune.

Kjernen i et menneske kan ikke 
finnes som et spesifikt geogra
fisk område i hjernen - et barns 
personlighet er uavhengig atfer
den.

Kilder:
’’Autisme og Aspergers syn
drom” Nils Kaland 
’’Infantil Autisme ” Helsedi
rektoratets Temahefter, 
”En introduksjon til autis
me ”, Francesca Happé, 
”The world of the autistic 
child”, Bryna Siegel 
’’Rapport fra fagkonferanse 
om autisme ” KUF 
Takk til Eva Paulsen Bjart- 
heim
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FOTO: SIRI VAGGEN OLSENTusen tilskuere synger sammen med deLillos i lysgården.

Stunt og snitter på solfesten
Sjefsnaivistene i deLillos 
skuffet ikke tusen forvent
ningsfulle mennesker, de 
leverte som vanlig publikum 
en heidundrende konsert- 
opplevelse. Tilskuerne på 
første rad fikk dessuten 
servert snitter av Lars Lillo- 
Stenberg!

Stine Eidissen Bya

«Mor hvor ble du av» var ordene som åp
net festen, og publikum var med fra første 
stund. Dette skyldtes nok ikke bare det 

faktum at samfunnets «lykkelige timer» 
tilbød svært billig brun drikke. Selv de- 
Lillos-hatere må innrømme at bandet gir 
valuta for pengene når de spiller live. Over 
to timer holdt gutta publikum i begeist
ring.

Konserten åpnet med en sang fra den 
siste utgivelsen deres «Stakkars». Lars 
Lillo-Stenberg, for anledningen oppdres- 
set i sort, fikk sagt at han håpet alle sammen 
kom til å ha det hyggelig før det braket løs 
igjen med «Tikk takk», som etter hvert 
gikk over i «Twist & Shout», selvfølgelig 
til stor jubel fra solfesteme.

Og nettopp siden dette var en solfest, 
og sola enda ikke hadde vist seg over hori
sonten i Ishavsbyen, så spilte deLillos 
«Vår» i sympati med oss Tromsøboere, 

med ønske om at våren også kommer hit. 
Det er vel unødvendig å fortelle at den slo 
veldig godt an?

Single
Publikum fikk ikke bare servert snitter, 
men også en splitter ny sang. Den kom
mer ut på single i disse dager og heter 
«Det var Stones». En overraskelse, men 
ikke den eneste.

Nettopp når man tror at gutta har gitt 
alt, så skjer det noe igjen. Plutselig løp 
Lars Lillo av scenen - flere med meg lurte 
nok på om han hadde fått problemer med 
gitaren? Neida. Han dukket opp i et vindu i 
andre etasje, og stående i vinduskarmen 
leverte han en gitarsolo - faretruende dris
tig. Det gikk heldigvis bra, han kom ned og 

sang «klokken er mye nå», en perfekt av
slutning på en flott konsertopplevelse.

Slagere
Fansen savnet nok en del av de gamle sla
gerne, som var kuttet ut til fordel for ma
teriale fra deLillosi * * 4 siste utgivelser. Dette 
fordi bandmedlemmene er lei av å spille 
de samme sangene som de har spilt i ti år 
nå, det er på tide å gå videre ifølge dem 
selv. Men det var tydelig at det var eldre 
låter som var velkjent og som slo an blant 
publikum.

i Fiitlett nu forhånd, uillett matte stahadde kjøpt b^ettpa åQ d bl ett m^.^

denne gangen. billett glkk ret
ute i kø, »>* Sg ikke å fe«’ns ,rljes ved 
„en yjr var selvfølgeng • es annerledes v
?n Jt så neste gang vil det g) har blUett fa
billett, sa de som allere • vegne
inngangen. D» Anders Lilleher P _

I komme først >°«r nok en gang 
| av Samfunnet, og b —

Det er også deLillos klar over, i det 
siste av de to ekstranumrene spilte de «min 
baby dro av sted», som er hentet fra debut- 
plata «Suser av gårde». Og dermed var de- 
Lillosfesten over for denne gang.

BEGGE FOTO: SIRI VAGGEN OLSEN

kininetSamtunncv . studentsam-

På solfesten: Solpiker^ 
kule gutter og tvil
somme transvestitter.

rdet inntrufne.
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Backstage med Beckstrøm
Konserten er over og 
lysgården på MH- 
bygget tømmes sakte. 
Feststemte soltilbe- 
dere med ukuelig 
optimisme synger 
fortsatt på ”Vår”, 
mens knuste ølbeger 
feies sammen til gi
gantiske hauger foran 
scenen.

Stine Eidissen Bya og
Siri Vaggen Olsen (foto)

Backstage er stemninga på topp. 
Ved bordet som er fylt opp med 
snacks, frukt og drikke finner vi 
oss en ledig plass. Lars, Lars og 
Lars er så imøtekommende og 
oppmerksom at undertegnede 
blir rent forvirret. De virker nes
ten ikke slitne engang. Vi vil selv
følgelig vite hva de synes om å 
spille i lysgården:

- Det var et løft i forhold til 
tidligere opplevelser, mener Lars 
Fredrik Beckstrøm.

- Bort i natta var ikke så verst, 
men dette lokalet er virkelig flott. 
-Men det må da være slitsomt å 
være på turne?

-Nei sånn ser ikke vi på det. 
For oss er det rene ferien å være 
ute på veien. Å spille er ikke slit
somt, tvert imot. Det gir over
skudd, sier alle tre i kor.

-Det som ikke er spesielt gøy 
er de gangene vi må vente tre 
timer på et fly, eller sitter på den 
fjerde ferga, sier Lars B.

- Så lenge vi vet at det blir 
gøy er det greit. Men å komme til 
en plass og vite at det er solgt 30 
billetter er derimot ikke spesielt 
oppmuntrende, skyter gitarist 
Lars Lundevall inn.

Egogreie
Vokalist Lars Lillo-Stenberg for
teller gjeme om den nye singe
len.

- ”Det var Stones” er en sin
gle med tre sanger. Tittel låta har 
en litt rar tekst, men den handler 
om å bli voksen og innse at man 
■kke lenger har livet foran seg, 
man er midt i det og har mistet 
mange sjanser, forteller Lars L-

' Hvorfor gir dere ut en single 
nå?

- Dette er 
sanger som ble 
Hl overs da 
Stakkars” var 

fefdig. Du kan 
kanskje si at 
dette er en ego- 
gfeie, vi har en 
ev*g trang til å 
8'ut nytt stoff,
°g vi håper jo at noen vil sette 
Pris på det også, sier en ydmyk 
LarsL-S.

~Det var en enorm opplevel- 
seå gi ut noe for første gang. Å 
Sette plata på og høre sin egen 
stemme var en fantastisk følel-

Nå ser jeg ikke stiften lenger, 
'fftømmer LarsL-S.

. Bærter
ars °g Lars L. venter tålmo-

- Når jeg bare får 
fire timer søvn 
blir jeg helt rar. 
Det er et usunt 
liv, men artig.

- Om turnelivet

Lars Beckstrøm og Øystein Paasche viser oss at de ennå ikke er lei av hverandre.

dig på neste spørsmål da freden 
brytes. Tumeleder Håvard kom
mer inn i rommet, og er tydelig
vis i storform. Da kan ingen føle 
seg trygge. Nå har han fatt det 
for seg at det feminine
innslaget på bakrommet _ , . r , <>

er for lite. - Det er nok verst for dem å
- Nå skal jeg hente 

bærter hit, roper han, og 
skuffer ikke. Like etter 
kommer han med en hånd- 
full unge jenter som ikke tør kom
me inn. Det er ingen hindring for 
Håvard, han skyver den ene bær- 
ta inn i rommet.

- Jeg vet ikke hva hun heter, 
men hun har en kjempefin glitter 
på kinnet. Hun kan for eksempel 

sitte ved siden av
Lars Lillo, sier han 
og plasserer hen
ne resolutt på sto
len, til høylytt kni
sing fra venninne
ne hennes. Etter 
hvert er alle hær
tene vel installert, 
og intervjuet kan 
fortsette. Trodde 

vi. Den ene bærta krever Lars L- 
S‘s fulle oppmerksomhet, og 
Lars L. er også omringet av hunn
kjønn.

Solo
Lars B. blir redningen for inter
vjuet vårt. Vi møter to brune øy
ne og forsøker å huske spørs
målet vårt.
- Hva driver dere på med når 
deLillos ligger nede?

- Både Lars L-S og jeg ga ut 
soloplater i fjor, og Lars L. og 
Øystein har hvert sitt hobby- 
band på si. Vi trenger periodene 
uten deLillos. Slik unngår vi å bli 

bli beskyldt for å etterligne oss.
- Om de såkalte deLillos-kloningene

lei hverandre. Når vi da treffes 
igjen så er vi skikkelig spillesug- 
ne, forteller Lars B.

- Som soloartist far jeg dess
uten sjansen til å gjøre akustis
ke ting, det er kjempegøy. Men 
det er vanskelig å selge plater 
såfremst man ikke har et veldig 
kjent navn.
- Hvor lenge skal dere turne
re?

- Nå holder vi på fram til pås
ke, og så skal vi holde enkelte 
spredte konserter etterpå. Mest 
i store byer, den konserten vi 
kjører nå er for stor til å holde på 
små plasser av lønnsomhetshen- 
syn, forteller Lars B.

Helt rar
- Hva er det verste med turneli
vet?

- Å ikke fa nok søvn, tror jeg. 
Når jeg bare får fire timer søvn 
blir jeg helt rar. Det er et usunt 
liv, men artig. Vi får jo ikke sett 
noe av byene, tiden går med til 
soving, lydprøver og spilling. 
Men i Tromsø har jeg vært før, 
og det er en fm by.

Vi trenger peri
odene uten 
deLillos. Slik 
unngår vi å bli 
lei hverandre.,

- Om deLillos

- Hva liker du av norsk mu
sikk? Han får en tenkefure i pan
na og grubler litt.

- DumDum Boys er jo greie, 
Mikael Krohn skriver bra tekster

som slår, og så skjer det 
mye bra i det norske jazz
miljøet. Deepika, Bel 
Canto og sånn er også 
tøft. Penthouse Play
boys ligger på et helt an- 
net plan, men de er kjem- 

pemorsomme. Det er masse bra 
som skjer.
- Hva synes du om de 
såkalte deLillos-klo
ningene?

-Tja,eh, vel... Lars 
B. drar på det, og vet 
visst ikke helt hva han 
skal si.

- Det er nok verst 
for dem å bli beskyldt 
for å etterligne de
Lillos. For oss er det
egentlig en ære. Men gruppene 
er helt ålreit de, esse, kommer 
det tilslutt nølende fra bassisten 
i deLillos. Som samtidig innrøm
mer at han sjelden går på kon
serter selv.

- Jeg får med meg alt for lite. 
Når jeg er hjemme prioriterer jeg 
familie og venner, de går foran 
konsertopplevelser. Synd i grun
nen, men sånn er det, sier Lars 
B. ettertenksomt.

Båttur?
Mannen som spiller bass og 
synger i deLillos startet med 

gitar i tenårene. Storebroren 
spilte imidlertid bass, og da 
fant Beckstrøm junior ut at det 
var tøft nok for han og. The 
Beatles, XTC, Troggs og 
Monkeys var band som inspi
rerte ham i ungdommen. Mu
sikken er levebrødet, men hvor 
lenge deLillos kommer til å hol
de på kan ikke Lars B. svare 
på.

- Det er vanskelig å spå, 
egentlig umulig å svare på. Vi 
har ikke planer om å gi oss

ennå, så tiden 
vil vise hva 
som skjer, si
er han.

Plutselig 
snur en smør
blid tromme
slager Øy
stein Paasche 
seg og lurer 
på om vi er 

journalister, men blir beroliget 
når han får høre at det bare er 
snakk om ei studentavis. Men 
når vi ber om å få et par pikan
te detaljer, ler han bare.

- Da får du spørre Håvard, 
smiler han og snur seg bort 
igjen. Og den selvsamme Hå
vard forlanger i samme øye
blikk alles oppmerksomhet for 
å forkynne at nå er det på tide 
å gå videre. Vi sier hadet, etter 
å ha avtalt å arrangere båttur 
og fjellheistur for dem neste 
gang de gjester Ishavsbyen.

Er det noen som har en båt 
å låne Utropia?
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Øl er verdens eldste 
kulturdrikk. Sammen 
med brødet er det 
kornets gave til 
menneskene. Egyp
terne takket guden 
Osiris for brygge- 
kunsten, som vi her 
hjemme takker Odin. 
Det eldste skrevne budskap 
som er kjent i dag, skal visst
nok være hvordan man bryg
ge øl, som offer til gudene. 01 
har lenge hatt en religiøs posi
sjon i mange kulturer, som for 
eksempel vin har det i kristen
dommen. Åsatroen, som var 
dominerende her i landet før 
kristendommen tvang seg på, 
forteller oss at Odin lærte men
neskene å brygge øl. Hvor 
gammel denne kunsten er i 
Norge, vet vi lite om, men vi 
finner paragrafer om ølet i eld
gamle lovsamlinger. Gulatings- 
loven slo fast at en bonde kun
ne miste gård og grunn dersom 
han ikke brygget øl på tre år. 
Hvor ble det av den loven, Bon- 
devikø Gulating sa også at in
gen skulle kunne skifte arv et
ter en mann så lenge han had
de sitt vett og var hestefør og 
ølfør!

Bryggerier i Norge 
Bryggerier som sådan har ikke 
så lang tradisjon i Norge, først 
i 1820 ble det anlagt et bryggeri 
i Christiania. Senere fant flere 
bryggeri sin plass i det norske 
samfunnet. 1 1857 var det ikke 
mindre enn 343 bryggerier rundt 
omkring i Norge. Ølet som ble 
brygget var såkalt ale. Først i 
1840-årene ble det undergjø- 
rende ølet introdusert her i lan
det. Dermed ble grunnlaget lagt 
til rette for en industriell ølpro- 
duksjon av et øl som tålte lag
ring og var mer holdbart. Den 
håndlagede alen tapte konkur
ransen, iallefall inntil videre.

Hjemmebrygging
I tråd med at ølavgiftene når 
kvalmende høyder, har inter
essen for hjemmebrygging økt. 
Fortsatt er antallet hobbybryg- 
gere ganske lavt, men det er 
stadig flere som oppdager at 
det er fullt mulig å brygge øl 
hjemme, med kanskje et minst 
like bra resultat som kjøpeøl. 
Med enkelt utstyr og gode rå
varer og litt kunnskap, er det 
mulig å lage alle verdens muli
ge ølsorter, uten å bruke opp 
studielånet. De av dere som 
syntes dette hørtes interessant 
ut, kan vi tipse om at nettet er 
en fin plass å starte på.

Av Ørjan Haugholt og 
Torstein Solli Hansen

På sexferie i Lofoten:

En hyllest til Skreien

I skrivende stund 
svømmer denne deli
katessen rundt i Lofo
ten. Vi dro dit for å 
intervjue dette skjeg
gete dyret for å høre 
om den hadde noen 
siste ord før den hav
net på sølvfat.

Kristian Misund 
Lars Danielsen 
Aslak Haanshus

Skreien skal fortæres som et fest- 
måltid, der både kjøttet og orga
nene er en delikatesse. Dette er 
et skikkelig kraftmåltid som kan 
svelges ned med noe sterkt - el
ler en god rødvin. Hvert år van

Oppskrift:
Til en person regner man 300 - 400 gr skrei, 100 gr 
lever og 150 gr rogn. Da blir man god og mett.

Leveren trekkes i vann sammen med forskjellige 
krydder, som varierer etter smak. Tradisjonelt brukes 
salt, eddik og pepperkom. Men ifølge en kulinarisk 
begavet fiskerikandidat fra Lofoten, kan man også 
tilsette sukker som gir en sursøt effekt. Laurbærblad 
gir også en utsøkt smak til leveren.

I Fremgangsmåte:

| forsiktig med kdæ^J^ må være
ten °g & smak av Xa"X

SifekeskSSkieldl TPCr '“er Vann-

• 4 - 5 minuJ^X«^eogIafisken 

fisken bli tørr. Før leveren famToi enger’ * ka" 
for hinner for å « . ™ kan kokes må den renses 
Weshe^Iler itit Td::en,Ue" kveis ^en kan 

eddik, 4 - 5 pepperko ' z "T ,1,sa« ' * salt, 1 ts 
bærblad og litt sukker K^onn hd)’bur-
<a<eyeren ligge og trekke * ktydder, 1

i* f- «w.-
Poteter, gulrøtter og en sitronbåt SerVer med I

God fordøyelse!

drer den norsk-arktiske torsken 
fra Barentshavet mot varmere 
farvann langs norskekysten. 
Torsken som er 5 - 7 år gammel 
og gytemoden får navnet Skrei.

Når den treffer 
Finnmarkskysten 
vandrer den ned
over for å finne en 
egnet gyteplass. 
De fleste velger 
“The Lofoten Is
lands”, mens andre 
foretrekker “The 
Beaches of Møre”. 
Uansett så blir det ingen ferie. I 
denne tiden skal den sikre arven 
videre, og det blir dermed en hek
tisk tid med egglegging og mel- 
keskvetting. Sesongen starter i 
januar og varer helt til mars/april. 
Det er dette som danner grunn
laget for det eventyrlige Lofot

fisket, som har pågått i hundre
vis av år.

Ordet Skreimølja får de fleste 
til å gå amok. Dette er et festmål- 
tid der skreien skal feires. Skrei/ 

torsk er tross alt en 
av bærebjelkene i 
norsk fiskeri. Fra 
gammelt av var mølja 
hverdags mat, der le
ver og rogn ble spist 
på grunn av hen
holdsvis høyt fett- 
og proteininnhold. I 
begynnelsen av se

songen er leveren veldig feit, de 
fleste foretrekker den sånn. Le
veren er et energilager for den 
strevsomme tiden. Mot slutten 
av sesongen begynner Skreien 
å bli utmagret og har da mye 
rogn.

Ordet mølja kommer fra gam

melt av da de kokte skrei, levr 
rogn og poteter sammen i en ty 
le. Mølja var derfor det retteo 
det for dette måltidet. I dagk 
ker vi råvarene hver for seg. Kjf 
tet er en delikatesse i seg sel 
Skreien er forskjellig fra kys 
torsk og er av ypperste kvalili 
Franskmennene har spesielt k 
sin elsk på denne råvaren, i 
har dannet egen “le club i 
Skrei”. Skreien har til og med b) 
anerkjent i internasjonale b 
kekonkurranser.

Tradisjonelt består mølja: 
skrei, lever og rogn. Men, ui 
har også mange lokale tilpasni 
ger. Noen kulinariske sjelerlii 
også mage (for de som harma 
til det), svømmeblære og tun; 
(kokt/stekt). Mølja kan også i 
ges av sei. Noen mener ai seil 
ver smaker bedre en torskelev:
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nettPreik
Send tips til:

heidih@stud.cs.uit.no

Web-design
http:// 

www.killersites.com/ 
core.html

Hvis du er på jakt etter sider 
med gode tips når det gjel
der web-design, etc. så er 
«creating killer websites»- 
sidene til en «webguru» ved 
navn David Siegel noe å dra 
innom. Eksempel-siden inne
holder linker til sider med 
godt design, hvor «The As
trology Hotlist» er formet 
som en måne og hvor 
«Dennefs Dream» tar oss 
med ned en hall. Design tip
sene er dessuten lette å for
stå. Hvis du besøker den: 
Pass på gå ut gjennom «Exit 
tunnel»-en.

Ansikt
http://mail. cog. brown, edu/

~tarr/ 
«Cognitive science» er en 
forskningsretning innenfor 
psykologien som forsøker å 
forklare sammenhenger mel
lom hjernen og adferd. Et av 
prosjektene til Michael Tarr 
går ut på å kjenne igjen an
sikter. Som en del av dette 
prosjektet bruker de gjen
stander som kalles «Gree- 
bles», en slags analogi til 
fjes. Disse skal brukes i fors
kningen, og er tilgjengelig 
på web. Dette er ikke helt 
populær vitenskapelig akku
rat, men interessant hvis du 
gidder å lese en stund.

Filmfestivaler
http://www.yahoo. com/

Entertainment/ 
Movies and_Films/ 

FilmFestivals 
Yahoos liste over filmfesti
valer er verdt å ta vare på 
under bokmerkene. Her er en 
lang alfabetisk liste over lin
ker til festivaler verden over. 
Linken til Tromsø Interna
sjonale Filmfestival finner du 
også her med blant annet 
informasjon om alle filmene 
som har vært vist på TIFF 
siden 1991.

Fan av Will Smith ? 
http://hstud3. cs. uit. no/ 

willsmith/ 
Det er i hvert fall Torkil 
Grindsten, som kanskje en 
del av dere vet allerede. Han 
ble nemlig intervjua av Nord
lys og NRK petre i forrige 
uke, siden fan-sida hans har 
hatt 134 000 besøkende. Da 
filmen «Men in Black» kom, 
ble Torkils side anbefalt av 
folkene bak den offisielle 
Will Smith sida, og besøks
tallene til Torkil føyk i været. 
Sidene er fullspekka av opp
lysninger om fyren, og an
befales til fans.

Av Heidi V. Hundåla

\/i noterer .

... Hans Geelmuyden tillater sine ansatte én orgasme på kopimaski
nen, men ikke serieorgasmer. Utropias fotoredaksjon mener at en god 
orgasme aldri kan kopieres for ofte...

... Bill Gates fikk bløtkake slengt i ansiktet her om dagen da han 
besøkte Brussel. Ellers går ryktene om at det var hans kone som foreslo 
navnet Microsoft etter deres første sengekos...

...Vidar Kleppe tror at utenlandske kvinner vil gå konstant gravide 
dersom de får motta kontantstøtte. For en framvisning av sin menneske- 
kjennende side han får vist!

.. .Trine Rogg har kommet med forslag om å legge ned Studentstyret.

... Trondheim er den byen med flest Spellemanns-nominerte per kva
dratmeter.

E-post utropia@stud-org.uit.no

Fire på rad
Hva synes du om 
DEBUT-uka?

Edvard Bakke
Juss 2. avdeling
- Skjellsettende! Ledelsen har 
gjort en eminent jobb!

Bengt Ove Andreasen 
Student på pedagogisk 
seminar
- Jeg må ærlig innrømme at jeg 
har ikke sett så mye til uka - 
bortsett fra de gule t-skjortene.

Litterære Drypp
har (inntil videre) møter tirsdag 
klokka 18.00 i kantina i hoved
gården

Spørsmål?
ring Marianne 90724984

Gunnar Kvernenes
Fylkesgartner
- Jeg aner ikke hva det er for 
noe. Jeg skal bare innom et møte 
her.

Selges 
olsvagen Polo 1983-modell, 

nL1. ’ mSt 159 000 km.
I I 98- God

An(y<ietPnstill2 000- 
™ 77631359. 
Motorvarmer og slepekrok.

Opel Rekord 
stasjonsvogn 85 modell i god 
stand selges kr. 3 8 000

Tlf. 77698318 etter 1600

Susanne, hvor er du?
Du kom fra København nå i januar, og har dermed ditt første semester her oppe. Bor 
i Hamna. Hva du studerer husker jeg dessverre ikke. Etternavnet ditt har jeg heller 
ikke. Dette har gjort letingen etter deg vanskelig. Vi kom i snakk under filmfestivalen, 
før og etter ’’Orgazmo” søndag kveld. Jeg håper at du kan ringe meg.
Asgeir, tlf. 77 61 96 42

Berna Cinar
Sosiologi
Som flittig student så holder 
jeg meg til bøker, men jeg må 
innrømme at jeg angrer på at 
jeg gikk glipp av deLillos-kon- 
serten.

mailto:heidih@stud.cs.uit.no
http://www.killersites.com/
http://mail
http://www.yahoo
http://hstud3
mailto:utropia@stud-org.uit.no


Mens vi venter på Nord-Norgebanen...
Så fikk vi lada opp 
med noen ekstra 
kuldegrader fram til 
Nagano og hvis du 
ikke har snudd døg
net enda tilbys ar
beid i Utropia for en 
slikk og ingenting. I 
enkelte tilfeller er 
det greit å bli tatt på 
alt unntatt ordet. 
Kampai!

Onsdag 11.februar 
Internasjonalt Seminar arrange
rer foredrag på Mack-kjelleren 
klokka 20.00 ’’Moral & Mora
lisme” med Jacob Jervel, pro
fessor i teologi ved UiTø. Te- 
makveid på Blårock er Techno - 
Ninja Tune + Wall of Sound. 
Malerier av Gro Folkan vises 
på Tromsø Museum frem til 16. 
mars. Det gjør også horn- og 
trearbeider av Håvard Larsen. 
Tromsø Kunstforening kan til
by utstilling med maleri og gra
fikk fra Spania og Jordan fram 
til 1. mars.

Torsdag 12.februar
Han Heismann Hå er å finne på 
Kulturhusets Lillescene fra i 
kveld og frem til neste torsdag. 
Litteraten kan tilby forfatter- 
kveld med Tore Renberg og 
Hanne Ørstadvik kl. 20.00 på 
kulturkafeen. Duo Angola Bra

sil spiller på Mack-kjelleren.

Fredag 13.februar
Filmklubben viser ’’Videodro- 
me” klokka 23.30. Steinersko- 
len i Tromsø fyller 10 år, ”Om 
joik” klokka 10.00-11.00 og 
12.00-13.00 med Ola Graff og 
Ante Mikkel Gaup. Så er 
det konsert med Jelly 
Belly band på Mid- 
dagskjellern i kveld 
(se plateanmeldel- 
se s. 20). Kvitretten 
synger på Teaterka- 
feen. Foredrag om 
kognitiv nevropsyko
logi og navnhukom- 
melse ved Institutt for 
psykologi kl. 12.15.

Lørdag 14.februar
Valentins dag! Send kort 
til en fjern flamme, eller kjøp 
konfekt og roser til kjæresten 
din.
Har du ingen kjærest går det jo 
an å finne seg en, hva med å gå 
ut en tur? Wannadies spiller i 
hovedgården på universitetet, 
gå ikke glipp av dette fremad
stormende bandet! I vår kon
kurranse på side 20 kan du vin
ne billetter til konserten. Film
klubben viser ’’Mikrokosmos” 
klokka 14.30. Roots & Boots 
spiller på Mack-kjelleren. På 
Flerbrukshuset er det barneun- 
derholdning og russisk fest. 
Jelly Belly Band spiller på 
Middagskjelleren.

Søndag 15.februar

Siste frist for å registrere seg som 
student. Det må vel si at du bør 
gjøre det allerede fredag? Ta 
med mora di til Nordnorsk kunst
museum og se ’ Russisk realis
me 1850-1917’.

«Choose life. Choose a job. Choose 
a career. Choose a family. Choose a fucking 

big television. Choose washing machines, cars, 
compact disc players and electrical tin openers.... 

choose DIY and wondering who the fuck you are on a 
Sunday morning. Choose sitting on the couch watching 
mind-numbing, spirit crushing game shows, stuffing 
junk food into your mouth. Choose rotting away at 

the end of it all, pishing your last in a miserable 
home, nothing more than an embarrassment to 

the selfish, fucked up brats you spawned to 
replace yourself. Choose your future.

Choose life....
But why would I want to do a thing like that?»

Mandag 16.februar 
Bodegaen er åpen fra 12.00-16.00 
med miljøvennlige priser og fan
tastiske vafler.
Per-Inge Torkelsen har verbale 
ablegøyer på Meieriet

Tirsdag 17.februar
Filmkveld på Blårock, se del 4,5, 
6 av ’’Blackadder” - kom tidlig 
for å få plass! Klokka 16.00 har 
Utropia redaksjonsmøte, kom og 
bidra med noe du også!

Onsdag 18.februar
Norgespremiere i Rådstua tea
terhus klokka 19.00 på ’’Patrik 
1,5” om to homofile som adop
terer et barn! (se omtale s. 19). 
Har fått knallkritikk i Sverige og 

Danmark. Mack-kjelleren klokka 
18.00: ’’Organisert rasisme i 
Europa”, foredrag med Graeme 
Atkinson som er ekspert på ny
nazisme. Forøvrig i Internasjo
nalt seminars program.

Torsdag 19.februar
I kveld er det jam- session 

på Mack-kjelleren for al
le. På teaterkafeen kan 
du kombinere mølje- 
kalas og musikalsk 
aperitif servert av 
Boknakaran. Har du 

ikke sjansen i dag, kan 
du gå i morgen eller lør

dag.

Fredag 2O.februar
Heavy metal maraton på 
Kjellerstua i Nordkjos- 

botn!! Eller Wienerklassisk 
symfonikonsert i Domkirka klok
ka 19.30? Den gambiske nasjo
naldagen feires, ’’Roots and Cul
ture” på Flerbrukshuset.

Lørdag 21 .februar 
”Nye vinder over Cold Comfort 
Farm” i regi av Filmklubben klok
ka 14.30. Kong Harald V har 
bursdag i dag, husk å heis flag
get (hvis du har det). Feir Ha
rald, men med måte da.

Søndag 22.februar
Forestilling for barn på Tromsø 
Museum: ”En dag med Gunder”. 
Hvilken dag er det i dag? Ikke en 
hvilken som helst søndag, nei 
det er fastelavnssøndag. Er det 
skuddår i år? Hvert år som er 

delelig med 400 hoppes over, mår 
er neste skuddår? Ledige ar
beidsplasser i offentlig sektor 
blant annet i Sortland og Narvft 
kommune.
Leser du fortsatt?

Mandag 23.februar
På Meieriet kan du oppleve En
glebarn i levende live.

Tirsdag 24.februar
Filmkveld på Blårock klokka 
21.30 - Rumble.Fish må sees!
Jørn Hoel og Steinar Albrigt- 
sen spiller på Mack-kjelleren.
Dessuten har du nok en sjanse 
til å komme på redaksjonsmøte i 
verdens nordligste universitets- 
avis. Vi starter klokka 16.00.

Onsdag 25.februar
Få et nytt nummer av Utropia! 
Temakveld på Blå Rock, Gara- 
ge/60‘s/Psychedelia er kveldens 
musikalske merkelapp. For øvrig 
er Internasjonalt Seminar viet 
’’Frigjøringsteologi i Latin-Aine- 
rika” med dr.theolog Kjell Nonl- 
stokke og religionssosioleg 
Kjartan Seines på Mack-kjelk- 
ren klokka 18.00.

Hvis DU vil legge inn noe på 
Nord-Norge-banen, kontakt 
oss på faks/telefon/e-post 
ELLER stikk innom Glassbu
ret på IS V:

Utropia — studentavisa i Tromsø, Universitetet — SVF, 9037 Tromsø, tlf: 77 64 5720, faks: 77 64 51 99, 
epost: utropia@stud-org.uit.no, Web: http:// www.uit.no/utropia/_____
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